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اصلاحواحدپولملیبیشازهرچیزبهمهارتورمبستگیدارد

پیش شرط تورمی 
حذف صفر

فرصت امروز: بیشتر کشورهایی که به اصلاح واحد پول ملی دست زدند، با بحران های ابرتورمی مواجه بودند. برخی 
از کشورها مثل ترکیه هم اگرچه دچار بحران ابرتورمی نشدند اما دوره های طولانی از تورم بالا را تجربه کرده اند که در 
نتیجه آن، ارزش پول ملی، نزول قابل توجهی یافته است. در مورد ایران نیز اگرچه کشورمان بحران ابرتورم را تجربه 
نکرده است، اما تجربه چند دهه اخیر نرخ های بالای تورم موجب شده تا ارزش یک ریال به عنوان واحد پول ملی کشور 
در فروردین ماه ۱۴۰۳ به ۰.۰۰۰۰۰۱۵۶ دلار برسد که جزو کم ارزش ترین پول های ملی در جهان است. اگرچه برای 
جلوگیری از ادامه روند نزولی ارزش پول ملی باید مش��کلات س��اختاری منتج به تورم بالا و جهش های ارزی برطرف 
شود، اما در کنار این اقدامات بنیادی، اصلاح واحد پول ملی به صورت حذف صفر از واحد پولی، ضرورتی انکارناپذیر 
اس��ت. اگرچه اصلاح واحد پول ملی یا همان حذف صفر از پول ملی مس��تقیما آثار قابل توجه اقتصادی ندارد، اما به 

واسطه اثرگذاری بر انتظارات تورمی می تواند به صورت ضمنی دربردارنده اثرات حقیقی باشد.
نتایج یک گزارش پژوهش��ی نش��ان می دهد اصلاحات واحد پولی در ش��رایطی موفقیت آمیز است که پیش از آن 
اصلاحاتی در زمینه مهار تورم انجام شده باشد. یکی از اصلاحات اجتناب ناپذیر کشورهایی که با ابرتورم مواجه هستند، 
حذف صفر از پول ملی اس��ت و شرط موفقیت آمیز بودن چنین اصلاحی همانا مهار تورم است. در سال های گذشته، 
ارزش ریال به دلیل تورم های مزمن به صورت چشم گیری کاهش یافته و نیاز به چنین اصلاحی بیش از پیش احساس...
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سالسختخودرو

امیرحسنکاکایی
کارشناسصنعتخودرو

سال هاس��ت همگان می دانند 
بیمار  ای��ران  صنعت خ��ودروی 
اس��ت و هم��ه می خواهن��د که 
این صنعت را نجات دهند. همه 
مدعی هس��تند ک��ه این صنعت 
را نج��ات داده ی��ا می دهند، اما 
آنچه که ما ش��اهدش هس��تیم، 
اف��ول روزافزون ای��ن صنعت از 
هر نظر اس��ت. البته اینکه چند 
همی��ن  در  جدی��د  خ��ودروی 
دوران تحریم��ی عرضه ش��ده و 
تولی��د علی رغم تم��ام تهدیدات 
و فش��ارهای آمریکای جنایتکار 
بع��د از یک مقطع کوتاه، رش��د 
داش��ته، ج��ای قدردان��ی دارد. 
اینک��ه در همی��ن دوران تحریم 
توانستیم  ما  ظالمانه همه جانبه، 
و  استانداردهای مصرف سوخت 
آلایندگی و ایمن��ی خودروها را 
بالا ببریم، ارزش��مند اس��ت. در 
بین مردم ش��اید کسی نفهمید 
که چه کارهای بزرگی انجام شد 
تا همین اس��تاندارد ی��ورو ۴ به 
یورو ۵ ارتقا یابد. چه دانشمندان 
و چه صنعتگ��ران و کارآفرینانی 
تح��ت مدیریت دو خودروس��از 
زحمت کشیدند و این حداقل ها 
را با این شرایط تحریمی به ثمر 
رساندند، اما آنچه برای مردم مهم 
اس��ت، برآیند کارهاس��ت. مردم 
انتگ��رال را ح��س می کنن��د و با 
مشتقات زیاد کاری ندارند. البته 
تحریم ه��ا مؤثر بودند و ما عملا و 
حداقل یک دهه کاملا از دس��ت 
رفته را پش��ت س��ر گذاشته ایم و 
می رویم دهه بعدی را با س��رعت 

بیشتری از دست بدهیم.   
ادامه در همین صفحه
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صنع��ت خ��ودرو هم بخش��ی از این اقتص��اد و مجموعه 
حرکت ه��ای صنعت��ی و خدماتی بود که تح��ت تأثیر قرار 

گرفت.
هرچن��د ک��ه به نظر م��ن بین تمام صنای��ع رقیب، 
موفق ترین بود. ولی آنقدر ش��یب منف��ی زیاد بود که 
ش��یب مثبت نسبی این صنعت نسبت به دیگر صنایع 
دیده نش��د و اتفاقا سیاس��تمداران برای انحراف افکار 
عمومی از ش��یب منفی کل، ش��یب منفی حرکت این 
صنعت را بی��ش از هر صنعت دیگ��ری نمایان کردند 
و در ویتری��ن گذاش��تند. امروز هر سیاس��تمداری که 
می خواهد معروف ش��ود ی��ا معروف بمان��د، حتما در 
میان جملاتش ناس��زایی به صنع��ت خودرو می گوید. 
اخیرا هم که مد شده وکلای مجلس دائما می نالند که 
چرا دولت واردات خ��ودرو را جدی نمی گیرد و ضمنا 
واردات خ��ودروی دس��ت دوم را راه نمی اندازد. در هر 
برنامه کمدی هم که حتما تا تکه ای به صنعت خودرو 

بار نکنند، تمام نخواهد شد.
امروز قطعا صنعت خودرو در نزد افکار عمومی و حتی 
نخبگان سیاسی کشور، تبدیل به نماد ناکارآمدی ملی 
شده اس��ت. می توانم بگویم که این بزرگ ترین فاجعه 
در نوع خود اس��ت. م��ا قرار بود ک��ه روزی تبدیل به 
ژاپن اسلامی ش��ویم. اما امروز آنچه شاهدش هستیم، 
مبتنی بر توس��عه صنع��ت و دانش محور نیس��ت. دو 
س��ال اس��ت که دولت ادعا می کند اوضاع بهتر شده، 
اما نه ش��اخص های تورمی این را نشان می دهند و نه 
ش��اخص های کیفیت زندگی. فقط آمار صادرات مواد 
نفت��ی و معدن��ی افزایش پیدا کرده اس��ت که آن هم 
معلوم نیس��ت با این همه افزای��ش ظاهری درآمد چرا 
ما س��ر سفره های مردم آن را نمی بینیم؟ فاجعه ای که 
رخ داده اس��ت، این نیس��ت که ایران خودرو و سایپا، 
بیش از 2۰۰ هزار میلیارد تومان زیان انباش��ته ایجاد 
کرده ان��د و بیش از ۴۵۰ ه��زار میلیارد تومان بدهی و 
زیان دارند. فاجعه این نیس��ت که کیفیت خودروهای 
ما روزبه روز غیرقابل اطمینان تر می ش��ود. حتی فاجعه 
این نیس��ت که ما تقریبا از همه کش��ورهای مشابه در 
بحث خودرو عقب افتاده ایم. فاجعه این است که مردم 
از صنع��ت خودرو ناامید ش��ده اند و همگان راه حل را 
در واردات خودرو می دانند. حتی کار به جایی رسیده 
است که خودروی دس��ت دوم خارجی را بر خودروی 

ایرانی ترجیح می دهند.
برای آنکه متوجه شویم چه اتفاقی در سال جدید در 
حال رخ دادن است، باید کمی به تاریخ رجوع کنیم و 
وضعیت فعلی را از منظر راهبردی مورد بررس��ی قرار 

دهیم. در دهه ازدس��ت رفته عملا بعد از برجام، پروژه 
نهایی نابودی کامل صنعت کلید خورد. »ترامپ« جزو 
اولین صنایع کش��ور ک��ه دوباره تحریم ش��د، صنعت 
خودرو را گذاش��ت و همه جوره دور آن حصار کشید. 
به طور روش��ن یکی از ابتکارات خاص برای این دوره 
این گون��ه بود که نه تنها خودروس��ازان معتبر از ایران 
رفتن��د، بلکه کاری کردند که قطعه س��ازان معتبر هم 
ب��ا ایران کار نکنن��د. این موضوع تا ح��دی جلو رفت 
ک��ه حتی قطعه س��ازان معتبر چینی هم ب��ا ایران کار 
نمی کردن��د. حتی در دو س��ال اول )۱۳97 و ۱۳98( 
مونتاژکاران ایرانی هم با مشکلات جدی روبه رو شدند. 
لذا به شدت تیراژ و البته کیفیت تولید افت کرد. البته 
از آن ط��رف ه��م قیمت ها بالا رف��ت. البته چند نکته 
جالب در این میان بود که نشان از بی تدبیری شدید و 
یا حتی همراهی سیاستمداران و سیاستگذاران داخلی 

داشت.
اولی��ن آن، جلوگیری زودهن��گام واردات خودرو در 
مردادماه ۱۳9۶ )یک سال قبل از شروع مجدد رسمی 
تحریم ه��ا( ب��ود که م��ردم آن را به حس��اب حمایت 
بی رویه دولت از صنعت خودرو گذاشتند. در حالی که 
اصلا در آن زمان حمایت از صنعت مطرح نبود و فقط 
مدیریت منابع ارزی دغدغه مسئولان بود )که البته در 
اسفند همان سال نشان دادند در آن هم موفق نیستند 
و ماجراهای دلار جهانگیری و... ش��روع شد(. در مدت 
ش��ش سال گذشته که منتهی به وضعیت موجود بوده 
اس��ت، دو دولت روی کار بوده اند و حداقل شش وزیر 
عوض ش��ده اند و ای��ران خودرو و س��ایپا بزرگراه رفت 
و آمد مدیران ارش��د مختلف بود. جالب اینجاست که 
وزی��ر اول صمت در دوره اخیر )زمان آقای رئیس��ی(، 
مهمترین قول هایش را روی صنعت خودرو داد و نهایتا 
ه��م روی این صنع��ت، بازی را باخ��ت. وی قول هایی 
داد که چه موفق می ش��د و چه نه )مثل حالت فعلی( 
تمام��ا به ض��رر خودروس��ازی داخلی بود. ب��ه عنوان 
مثال، رش��د تولید ب��دون وجود بس��ترهای لازم و به 
خصوص ب��ازار واقعی، به معنای رش��د زیان و نابودی 
کام��ل زیرس��اخت های ایران خودرو و س��ایپا بود. که 
البته قس��مت اول عملی نشد، ولی نتیجه رخ داد. قول 
ص��ادرات داده بودند که اگر قرار بود محقق ش��ود، به 
معن��ای این بود که باید خیلی زیر قیمت می فروختند 
که البته از این طرف به خاطر قیمت گذاری دس��توری 
و برنامه های غلط در ایران خودرو و سایپا، با بروز زیان 
وحش��تناک و تخلیه این دو خودروس��از از نقدینگی و 
اعتبار، عملا امکان پذیر نش��د، وگرنه آن هم یک زیان 

روی دیگ��ر زیان ها می ش��د. البته می ت��وان گفت که 
اصلی ترین سیاس��ت مخرب، قیمت گذاری دس��توری 
بود. اما چند سیاس��ت دیگر هم این چرخه تخریبی را 
تکمیل کرد. اولین آن، این بود که حساب و کتاب های 
ایران خودرو و س��ایپا با تأخیر بررسی می شد )همین 
الان اکث��ر قیمت های خودروهای این دو خودروس��از 
همچنان براس��اس اعداد ش��هریورماه ۱۴۰۱ است؛ در 
حالی که در آن زم��ان، قیمت مؤثر دلار در کانال 28 
بود و در س��ال گذشته بالای ۴2 و احتمالا هم اکنون 
روی ۵۰(. دو طرح دیگر بر این دو خودروساز تحمیل 
شد و آن طرح جوانی جمعیت و طرح حمایت از خروج 
خودروهای فرس��وده بود. از اینها ک��ه بگذریم، وزارت 
صمت در پایان س��ال ۱۴۰۱، یک ش��اهکار دیگر هم 
زد و آن راه اندازی س��امانه متمرکز فروش بود، به اسم 
اینکه قرعه کش��ی حذف شده اس��ت. این طرح نه تنها 
ب��ازار را بیش از پیش بهم ریخت، بلکه مدیریت همان 
حداقل های نقدینگی توسط دو خودروساز را برهم زد 
و حتی تعهدات غیرمنطقی برای دو خودروس��از ایجاد 
ک��رد. نمونه آخری آن، همین موضوع خودروی پارس 

است که قوز بالای قوز است.
در همی��ن م��دت تحریم های س��نگین بی س��ابقه 
تاریخ��ی، س��ازمان های حفاظت از محیط زیس��ت و 
ملی اس��تاندارد ه��م به کمک دولت آمری��کا آمدند و 
ارتقای استانداردهای مصرف سوخت و استانداردهای 
خودروی��ی از ۵۵ عدد ب��ه 8۵ عدد کلید خورد که هم 
هزینه ها را بالا برد و هم ارزبری خودروها را و در نتیجه 
نرخ زیاندهی دو خودروس��از را افزایش داد. در س��ال 
پیش هم ی��ک برنامه جدید روی کلیه خودروس��ازها 
پی��اده کردند و آن نحوه تخصیص ارز و دادن مجوز به 
یک خودروس��از مونتاژکار خاص برای استفاده از تهاتر 
و اعمال نس��بتا به روز در قیمت های رسمی و برعکس، 
مانع تراش��ی جلوی دو خودروس��از اصلی و عدم توازن 
بین دیگر خودروس��ازان مونتاژکار بود. بدین ترتیب با 
این بازی جدید، جایی مانند مدیران خودرو به سرعت 
از بقیه جلو افتاد و البته دو خودروس��از اصلی به طور 
کلی عقب افتادند. نکته جالب که من هنوز نتوانس��تم 
مس��تندات لازم در م��ورد آن را پیدا کنم، این بود که 
در شورای رقابت و س��ازمان حمایت، ۱7 درصد سود 
روی قیمت تمام ش��ده خودروها را برای خودروسازان 
مونتاژکار مجاز می دانس��تند، ول��ی در عوض برای دو 
خودروساز ایرانی، این عدد به بهانه های مختلف مانند 
کیفیت، عددی بی��ن ۵ تا ۱۰ درصد بود. جالب اینکه 
ادعا ش��ده اس��ت این اعداد برمبنای تحقیقاتی توسط 

دانش��گاه علم و صنعت ایران است، اما اگر شما پشت 
گوش خ��ود را دیده اید، من هم یک متن کوتاه علمی 
ک��ه نش��ان دهنده متدول��وژی و یا نتایج مدل باش��د، 

دیده ام.
در انتهای س��ال گذش��ته ه��م متوجه ش��دیم که 
نه تنها ایران خودرو و س��ایپا زیانده تر ش��ده اند، بلکه 
تخصی��ص ارز بین خودروس��ازان داخل��ی و خارجی 
کام��لا ناجوانمردان��ه و بی ضابط��ه )از منظر توس��عه 
صنعتی( بوده اس��ت و هم اکنون مونتاژکاران رش��دی 
بالای 8۵ درص��د از منظر تیراژی داش��ته  اند و ایران 
خودرو و س��ایپا جمعا کاهش تولید داش��تند، اما این 
کل ماجرا نیس��ت. در سال گذشته وکلای این دوره از 
مجلس، تلاش های س��ه ساله شان جواب داد و تقریبا 
تمام موانع واردات خودروی نو برداشته شد. البته قول 
صد هزار و دویست هزار واردات خودرو در سال پیش 
اجرا نش��د؛ نه چون که در داخل مانعی وجود داش��ت 
بلکه موانع بین المللی و فرآیندهای عادی جمع کردن 
ص��د هزار خودروی جدید در ب��ازار دارای کمبود بعد 
از کرون��ا، کاری زمانب��ر بود. هم اکن��ون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت اع��لام کرده اند که آنقدر خودرو وارد 
گمرکات ش��ده که پارکینگ ها جا ندارند. امس��ال ما 
ش��اهد هجوم خودروهای خارجی به کش��ور خواهیم 
بود و علی القاعده انتظار می رود که بازار رقابتی ش��ود 
و مس��ئولان قول داده اند که قیمت ها متعادل خواهد 
ش��د. البته یک اتفاق دیگر هم امسال به همت وکلای 
عزیز به ثمر می رس��د و آن واردات خودروهای دست 
دوم اس��ت که قاعدتا ح��ال خودروس��ازان داخلی را 
حس��ابی می گیرد و به زعم وکلای عزیز مجلس، روی 
خودروس��ازان داخلی کم می شود و از جای شان تکان 
می خورند. تا اینجا تحلیل وضعیت موجود و وعده های 
داده شده بود. البته فراموش نکنیم وعده هایی هم در 
مورد تحول صنعت خودرو و واردات صد هزار دستگاه 
خودروی برقی و ش��روع تولید آنها در ایران است که 
با توجه به محدودیت نوش��تار از توضیح آن خودداری 

می کنم.
صنعت امس��ال به طور کامل دست چینی ها خواهد 
افت��اد. قیمت ها ن��ه تنها پایین نمی آی��د، بلکه بالا هم 
خواهد رف��ت؛ چراکه با واردات خودروی نو و دس��ت 
دوم، آنچه که در اقتصاد رخ خواهد داد، خروج بیش��تر 
ارز است و نه افزایش ارزش آفرینی. پس ریال همچنان 
به س��قوط خود ادام��ه خواهد داد. البت��ه دولتمردان 
دل ش��ان را خوش کرده اند به آماره��ا و فکر می کنند 
که فروش نفت و معادن )مواد خام به طور گسترده تر( 

جوابگ��وی ای��ن ولخرجی ها و نابودی مس��یر توس��عه 
صنعت��ی را خواهد داد. امس��ال ایران خودرو و س��ایپا 
کاملا تحویل س��رمایه گذاران چینی خواهد ش��د و ارز 
حاص��ل از تهاتر س��نگ مس و آه��ن و... می رود توی 
ش��کم خودروس��از مبتنی بر مونت��اژ کالاهای چینی. 
خودروی برقی، خودش یک معضل خواهد شد. هشت 
دهک اولیه جامعه، دست ش��ان از خودروی نو کوتاه تر 
می ش��ود و تعداد خودروهای فرسوده افزایش می یابد. 
ترافیک سنگین تر می شود و مصرف سوخت هم بالاتر 
می رود. اوضاع بدحالی را در بازار قطعات یدکی شاهد 
خواهیم بود که آن هم در حد یک س��ریال تلویزیونی 
وحشتناک خواهد بود. بازار هم به رکود می رود و یک 
اوض��اع عجیبی هم در مورد نقدش��وندگی خودرو رخ 
خواه��د داد. خلاصه اینکه یکی از بدترین س��ال های 
عمرتان را در رابطه با بازار شاهد خواهید بود. ضمنا به 
طور کامل طرح های داخلی س��ازی متوقف خواهد شد 
و تقریبا هیچ طرحی به ثمر نخواهد رسید، مگر اینکه 
یک چینی پش��ت آن باش��د. ضمنا دوب��اره مدیربازی 
ادام��ه می یاب��د و مدیران میانی و ارش��د دو ش��رکت 

خودروسازی تغییر خواهند کرد.
امس��ال تقریبا پاکس��ازی صنعت خودرو از مدیران 
باتجرب��ه تکمیل خواهد ش��د و تعدادی ج��وان نخبه 
از دانش��گاه های درجه س��ه و چه��ار وارد این صنعت 
می شوند و به ظاهر میزان اشتغال این صنعت افزایش 
می یاب��د. دِر واحده��ای تحقیق و توس��عه که در این 
روزها جان می دهند، به تدریج تخته خواهد ش��د و در 
همی��ن حد خواهند ماند ک��ه عملیات ظاهری کنترل 
کیفیت را انجام دهند. البته سفارش گذاری ها و نظارت 
بر قرارداده��ای طراحی همچنان با این تیم ها اس��ت 
و آنها حرکت های چینی ه��ا را به عنوان موفقیت های 
خودروس��ازی داخلی به رخ خواهند کشید. راه توسعه 
صنع��ت خ��ودرو به پای��ان نزدیک می ش��ود و کلا در 
بهترین ش��رایط می ش��ویم پایگاه تولی��د چینی ها در 
ای��ران. حتی یک زمانی فکر می کردیم بش��ویم پایگاه 
تولید غربی ه��ا در منطقه، اما چینی ها همین اجازه را 
ه��م به ما نخواهند داد؛ چراک��ه قراردادهای بهتری با 
دیگر کش��ورهای منطقه دارند. همین که بتوانند بازار 
ایران را به طور کامل به بهانه مونتاژ قبضه کنند، سهم 
ما را داده اند و قرار نیس��ت سهم بیشتری به ما برسد. 
خدا به مهندس ها و معلم ها هم که روزی ش��ان از این 
صنع��ت می آمد، رحم کند که باید بش��وند زیردس��ت 
چینی ه��ا و در بهترین ش��رایط خدمات پس از فروش 

می رسد به مهندس ها و کارگرهای ما.

گ��زارش تحقیق و تفحص از اتاق ای��ران در صحن علنی 
مجلس قرائت ش��د؛ گزارش��ی که تمام شایعات مطرح شده 
درباره پارلمان بخش خصوصی را رد می کند و بر سربلندی 
اتاق ایران در آزمون تحقیق و تفحص دلالت دارد. در روزهای 
پایان��ی فعالیت مجلس یازدهم، گزارش تحقیق و تفحص از 
اتاق بازرگانی ایران در صحن علنی مجلس قرائت شد تا عملا 
خط بطلانی بر شایعه سازی هایی باشد که در چند سال اخیر 
از سوی برخی افراد و گروه ها علیه پارلمان بخش خصوصی 
مطرح شده بود. پیش تر اتاق ایران از طریق چندین اطلاعیه 

به برخی ادعاهای بی پایه و اساس در مورد عملکرد مالی اتاق 
ایران، پاس��خ روشن و همراه با مستندات داده بود اما این بار 
گزارش تحقیق و تفحص مجلس شورای اسلامی نشان داد که 
ادعاهایی نظیر مفقود شدن ۱۵۰۰ میلیارد تومان یا هر نوع 
سوءاستفاده مالی از اساس بی پایه بوده و چنین نسبت هایی 
به نهاد بخش خصوصی نارواست. تحقیق و تفحص مجلس 
یازدهم طی دو سال کار فشرده با همکاری کامل اتاق ایران 
صورت گرفت و از همان ابتدا از آن اس��تقبال ش��د؛ چراکه 
بخش خصوصی از بزرگ ترین داعیه داران ش��فافیت اس��ت 

و خ��ود را در ای��ن زمینه مطالبه گر می داند. عمده مس��ائل 
مطرح ش��ده در گزارش هیأت تحقیق و تفحص به ساختار 
حسابداری و بودجه ریزی اتاق ایران مربوط می شود که هیأت 
نمایندگان اتاق ایران پیش تر نیز به این مهم پی برده بودند 
و از خرداد سال گذشته هم زمان با شروع دوره جدید هیأت 
نمایندگان اتاق ای��ران، اقدام های عملیاتی در جهت اصلاح 
رویه ه��ا و بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد آغاز ش��د و مابقی 
موارد نیز با تلاش هیأت رئیسه و هیأت نمایندگان اتاق های 
سراسر کشور تا ارائه بودجه سال آینده مرتفع خواهد شد. در 

این گزارش بر تکالیف قانونی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و سازمان امور مالیاتی در قبال اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی ایران نیز تأکید شده است که این موضوع همواره 
ج��زو مطالبات هیأت نمایندگان اتاق ایران هم قرار داش��ته 
اس��ت. هیأت رئیس��ه اتاق ایران اعلام می کند اهتمام جدی 
خود را برای رفع تمام موارد و مسائل مطرح شده در گزارش 
تحقیق و تفحص مجلس ش��ورای اس��لامی به کار می بندد 
و گ��زارش آن را به مراجع مربوط اظهار خواهد داش��ت. در 
پایان ضمن تش��کر از تلاش مجدان��ه اعضای هیأت تحقیق 

و تفحص از اتاق ایران در راس��تای ش��فاف نم��ودن اذهان 
عمومی، اتاق ایران خ��ود را موظف می داند، از راهنمایی ها، 
توصیه ها و پیشنهادهای مطرح شده، نهایت بهره مندی را به 
نفع اقتصاد کشور داشته باشد تا پارلمان بخش خصوصی با 
بالندگی بیش��تر در جهت توسعه اقتصادی به وظیفه قانونی 
خود در مش��ورت دهی به قوای سه گانه عمل کند. همچنین 
دست یاری به  سوی تمام فعالان بخش خصوصی، رسانه ها و 
همه دلسوزان اقتصاد ایران دراز می کنیم تا در این راه همراه 

قدیمی ترین نهاد بخش خصوصی کشور باشند.

گزارشتحقیقوتفحصازپارلمانبخشخصوصیدرصحنمجلسقرائتشد
رداتهاماتمالیازاتاقبازرگانیایران

سالسختخودرو

چطوردریوتیوبتیکآبیبگیریم؟
تب تولید محتوا در یوتیوب چند وقتی هست که حسابی داغ شده و همه به دنبال ایجاد کانال در این فضا 
هستند. در این میان برخی از کارآفرینان نه تنها دنبال توسعه کسب و کارشان در این فضا می روند، بلکه دنبال 

کسب ایجاد برند شخصی نیز هستند. با این حساب وضعیت در یوتیوب حسابی شلوغ و پر از رقابت است.
وقت��ی تعداد برندها یا به ق��ول معروف اکانت های تجاری در یوتیوب به ط��ور قابل ملاحظه ای افزایش پیدا 
می کند، اعتماد به هر اکانت بدل به کاری بی نهایت سخت می شود. خب از کجا معلوم این اکانت جعلی نباشد؟ 
این دغدغه ای است که بسیاری از پلتفرم ها در طول سال های اخیر با رونمایی از تیک آبی در تلاش برای رفع آن 
بوده اند. این یعنی اکانت شما در یوتیوب یا هر پلتفرم دیگری در صورتی که تیک آبی دریافت کند، مورد تایید 
آن پلتفرم خواهد بود.  بی شک دریافت تیک آبی نقش مهمی در ارتباط بهتر با مخاطب هدف خواهد داشت...



فرصت امروز: بیشتر کشورهایی که به اصلاح واحد پول ملی دست زدند، 
با بحران های ابرتورمی مواجه بودند. برخی از کشورها مثل ترکیه هم اگرچه 
دچار بحران ابرتورمی نش��دند اما دوره های طولان��ی از تورم بالا را تجربه 
کرده اند که در نتیجه آن، ارزش پول ملی، نزول قابل توجهی یافته اس��ت. 
در مورد ایران نیز اگرچه کشورمان بحران ابرتورم را تجربه نکرده است، اما 
تجربه چند دهه اخیر نرخ های بالای تورم موجب شده تا ارزش یک ریال 
به عنوان واحد پول ملی کش��ور در فروردین ماه ۱۴۰۳ به ۰.۰۰۰۰۰۱۵۶ 
دلار برس��د که جزو کم ارزش ترین پول های ملی در جهان اس��ت. اگرچه 
برای جلوگیری از ادامه روند نزولی ارزش پول ملی باید مشکلات ساختاری 
منتج به تورم بالا و جهش های ارزی برطرف شود، اما در کنار این اقدامات 
بنیادی، اصلاح واحد پول ملی به صورت حذف صفر از واحد پولی، ضرورتی 
انکارناپذیر است. اگرچه اصلاح واحد پول ملی یا همان حذف صفر از پول 
ملی مس��تقیما آثار قابل توجه اقتصادی ندارد، اما به واس��طه اثرگذاری بر 
انتظارات تورمی می تواند به صورت ضمنی دربردارنده اثرات حقیقی باشد.

نتایج یک گزارش پژوهش��ی نش��ان می دهد اصلاح��ات واحد پولی در 
شرایطی موفقیت آمیز است که پیش از آن اصلاحاتی در زمینه مهار تورم 
انجام شده باشد. یکی از اصلاحات اجتناب ناپذیر کشورهایی که با ابرتورم 
مواجه هس��تند، حذف صفر از پول ملی اس��ت و شرط موفقیت آمیز بودن 
چنین اصلاحی همانا مهار تورم اس��ت. در س��ال های گذشته، ارزش ریال 
به دلیل تورم های مزمن به صورت چشم گیری کاهش یافته و نیاز به چنین 

اصلاحی بیش از پیش احساس می شود.
کاهشارزشریالدریکنگاه

پژوهش��کده پولی و بانکی در گزارش تازه خود به »ارزیابی سیاست اصلاح 
واح��د پ��ول ملی« پرداخته و این مهم )حذف صفر از پ��ول ملی( را در گروی 
سیاس��ت های مهار تورم دانس��ته اس��ت. طبق ارزیابی بازوی پژوهشی بانک 
مرکزی، کشورهایی که با بحران ابرتورم مواجه بوده اند، پس از مدتی به اصلاح 
پ��ول ملی اقدام کرده و تع��دادی از صفرهای پول ملی خود را حذف کرده اند. 
ای��ران تاکنون ابرت��ورم را تجربه نکرده، با این حال تورم مزمن در س��ال های 
گذشته موجب شده تا ارزش ریال به صورت چشم گیری کاهش یابد و نیاز به 
حذف صفر از پولی ملی احساس شود. البته حذف صفر از پول ملی به تنهایی 
نمی تواند به کاهش تورم منجر ش��ود و تنها می توان��د تا حدودی از انتظارات 
تورمی بکاهد. تجربه کش��ورهای مختلف نشان می دهد اصلاحات واحد پولی 
در ش��رایطی موفقیت آمیز اس��ت که تا پیش از آن اصلاحاتی در زمینه مهار 
تورم انجام شده باشد. مثلا ترکیه در سال 2۰۰۵ میلادی، ۶ صفر از لیر حذف 
کرد؛ اما پیش از آن دولت موفق به مهار تورم شده بود. در عوض، برزیل بدون 
تجربه موفق مهار تورم بارها از صفرهای پول خود کاست و افزایش تورم مجددا 
موجب کاهش ارزش پول این کشور شد. بنابراین با توجه به هزینه های بالای 
حذف صفرها از پول ملی، این اقدام باید زمانی انجام ش��ود که تورم به صورت 

قابل توجهی کاهش یافته باش��د. اقتصاد ایران در دهه های اخیر با وجود بروز 
شوک های متعدد تورمی و ارزی، دچار بروز ابرتورم نشده است. متوسط کاهش 
ارزش پول ملی در مقابل دلار آمریکا طی س��ه دهه اخیر برابر با 2۰.2 درصد 
بوده است. همچنین متوسط کاهش ارزش پول ملی از سال۱۳9۰ برابر با ۳7.2 
درصد و در دوره تحریم های شدید اقتصادی، یعنی از سال ۱۳97برابر با ۵9.9 
درصد بوده است. بنابراین اگرچه کشورمان بحران ابرتورم را تجربه نکرده، اما 
تجربه چند دهه اخیر نرخ های بالای تورم موجب ش��ده اس��ت که ارزش یک  
ریال به عنوان واحد پول ملی کش��ور در فروردین ماه ۱۴۰۳ به ۰.۰۰۰۰۰۱۵۶ 
دلار برس��د که جزو کم ارزش ترین پول های ملی در جهان است. تورم های بالا 
و متوالی در کش��ورها باعث می ش��ود که قدرت خرید یک واحد پول ملی در 
طول س��ال ها به مرور کاهش پیدا کند. این کاهش قدرت خرید پول ملی هم 
در رابطه با برابری با ارز های دیگر و هم در خرید کالاها و خدمات خود را نشان 
می دهد. کاهش ارزش یک واحد پول ملی، کاربری اس��کناس و مس��کوک در 
معاملات را پرهزینه تر می کند و در شرایط حاد، کارکرد وسیله مبادله بودن و 

واحد شمارش بودن را دچار اختلال می کند.
پروسهحذفصفرازپولملی

اصلاح واحد پولی بعد از تورم های بالا و مزمن بحران های مختلف، امری 
ناگریز به شمار می آید که در دستور کار کشورها قرار می گیرد. در دهه های 
گذشته کش��ورهایی پس از مواجهه با بحران هایی مانند ابرتورم دست به 
اصلاحات پولی زده اند. یکی از این کشورها ترکیه است. در سال های آغازین 
قرن بیست ویکم میلادی، مردم ترکیه برای خرید یک قرص نان باید چند 
میلیون لیر ترکیه هزینه می کردند. همین مس��ئله س��بب شد برنامه های 
اصلاحات اقتصادی در این کشور با جدیدت بیشتری پیگیری شود. در روز 
اول ماه ژانویه 2۰۰۴، دس��تورالعمل حذف شش صفر از لیر ترکیه ارائه و 
ارائه آن به ابتدای سال 2۰۰۵ موکول شد. کارشناسان بین المللی صندوق 
پول، دلیل موفق بودن سیاس��ت حذف سه صفر از واحد پولی ملی ترکیه 
را موفقی��ت آنها در مهار تورم می دانند. با این حال، پیش از اینکه صفرها 
از پول ترکیه حذف ش��وند، این کشور موفق شده بود تورم را به کلی مهار 
کن��د و نرخ تورم را به ارقام یک رقمی تقلیل دهد. در این ش��رایط، اصلاح 
بازار پول نیز به کمک اقتصاد ترکیه آمد تا زمینه ساز رشد اقتصاد شود. در 
واقع می توان گفت که مهمترین ویژگی اصلاح پول ملی توسط ترکیه، این 
بود که این اتفاق بعد از اصلاحات اساسی در ساختارهای بانکی این کشور 
اتفاق افتاد. با اجرای موفق سیاست های اصلاحی تجویزشده توسط صندوق 
بین المللی پول، تورم به ش��کل قابل توجهی کاهش پیدا کرد و در مراحل 

آخر این اصلاحات بود که اصلاح واحد پولی نیز انجام شد.
براس��اس گزارش پژوهشکده پولی و بانکی، یکی از نکات قابل توجه در 
زمینه موفقیت و عدم موفقیت سیاس��ت اص��لاح واحد پولی، موفقیت در 
زمینه مهار تورم است. اگر کشوری نتواند پیش از اصلاح واحد پولی خود، 

تورم را مهار کند، در زمان نه چندان طولانی مجبور به اصلاح مجدد پول 
خود خواهد ش��د. یکی از نمونه های عدم موفقیت اجرای سیاست اصلاح 
پول، برزیل است. برزیل در دهه ۶۰ و 7۰ میلادی به یکی از سنگین ترین 
تورم های آن دوره دنیا دچار ش��د؛ به گونه ای که پول ملی این کشور ماهانه 
بین ۳۰ تا ۴۰ درصد ارزش خود را از دس��ت می داد. پیش از آن از س��ال 
۱9۳۰ تا ۱9۴2، پول ملی برزیل دو بار تغییر نام پیدا کرده بود. در س��ال 
۱9۶7 میلادی برای اولین بار سه صفر از پول ملی برزیل حذف شد. با این 
وجود برزیل نتوانس��ت در کنترل تورم موفق عمل کند و تا س��ال ۱98۱، 

تورم این کشور بار دیگر به بالای ۱۰۰ درصد رسید.
اثراتتورمیاصلاحواحدپولی

همانطور که اشاره شد، برزیل از سرآمدان اصلاح ناموفق واحد پول ملی 
است و پس از آنکه در سال ۱9۶7 برای اولین بار سه صفر از پول ملی این 
کشور حذف شد، یکبار دیگر نیز سه صفر از پولی ملی برزیل کاسته شد. 
در س��ال ۱989 بار دیگر تورم این کش��ور افزایش یافت و به هزار و ۴۳۱ 
درصد رسید. در این هنگام بار دیگر دولت برزیل اقدام به حذف صفرهای 
بازگش��ته همراه با تغییر نام پول ملی کرد. در سال ۱9۳۳ زمانی که تورم 
این کشور در مرز 2 هزار درصد قرار داشت بار دیگر حذف سه صفر اعمال 
ش��د. این  بار دولت برزیل توانس��ت در مهار تورم توفیق دش��ته باشد. در 
مجموع، از س��ال ۱9۳۰ تاکنون طی ش��ش مرحله ۱8 صفر از پول ملی 
برزیل حذف ش��ده و هش��ت بار نیز نام واحد پولی این کشور تغییر کرده 
اس��ت. می توان گفت که اصلاح واحد پول ملی به طور مستقیم آثار مثبت 
و منفی اقتصادی ندارد، اما به واسطه تاثیری که بر انتظارات می گذارد، از 
اهمیت زیادی برخوردار است. برای مثال، زمانی که مردم متوجه شوند که 
دولت به دنبال تقویت پول ملی اس��ت، انتظارات تورمی کنترل می ش��ود. 
علاوه بر این، هزینه های فیزیکی حمل ونقل اسکناس و مسکوک و ریسک 
سرقت با اجرای این سیاست کاهش می یابد و کارایی خدماتی مانند ثبت 
سوابق مالی و حسابداری بهبود پیدا می کند. اجرای چنین سیاستی البته 
هزینه هایی نیز دربر دارد که هزینه تولید و انتش��ار اس��کناس و مسکوک 
جدید و امحای اسکناس و مسکوک قدیمی از مهمترین آنهاست. همچنین 
هزین��ه آموزش عموم��ی و تبلیغات، هزینه مربوط به تغیی��ر نرم افزارها و 
ابزارهای حسابداری و هزینه فهرست بها از جمله هزینه های اجرای چنین 
سیاستی است. با توجه به این هزینه ها، اجرای نامناسب اصلاح واحد پول، 
تنها باعث تحمیل هزینه های این سیاس��ت خواهد ش��د. بنابراین یکی از 
اصلاحات اجتناب ناپذیر کشورهایی که با ابرتورم مواجه هستند، حذف صفر 
از پول ملی اس��ت و شرط اصلی موفقیت آمیز بودن چنین اصلاحی، مهار 
تورم است. طی س��ال های گذشته متاسفانه ارزش ریال به دلیل تورم های 
مزمن به طور چش��م گیری کاهش پیدا کرده و نیاز به چنین اصلاحی به 

شدت احساس می شود.

اصلاحواحدپولملیبیشازهرچیزبهمهارتورمبستگیدارد

پیش شرط تورمی حذف صفر

جدیدترین آمارهای بانک مرکزی از رشد ۳۰۴ درصدی تسهیلات ساخت 
مسکن و رشد ۱7۵ درصدی تسهیلات کمک ودیعه مسکن در بیش از یک 
سال گذشته )از ابتدای سال ۱۴۰2 تا پایان اردیبهشت ماه ۱۴۰۳( حکایت 
دارد. افزایش هزینه های س��اخت و رشد تورم مصالح عمومی در سال های 
گذشته باعث شده تا سقف انواع وام ساخت مسکن مورد توجه قرار گیرد 
و از سوی دولت افزایش پیدا کند. اکنون سازندگان حرفه ای در پروژه های 
احداثی که در آنها از فناوری های نوین اس��تفاده می شود، قادر به دریافت 
تس��هیلات ساخت تا سقف یک میلیارد تومان هستند. تسهیلات ساخت، 
یکی از وام های بخش مسکن است که طی سال های گذشته به متقاضیان 
واجد شرایط پرداخت شده و انواع گوناگونی دارد. سقف تسهیلات ساخت 
مس��کن نیز مانند دیگر وام های مربوط به بخش مس��کن به دلیل افزایش 
هزینه های مربوط به س��اخت و رش��د قیمت مصالح س��اختمانی در سال 
گذشته افزایش پیدا کرد، اما اکنون چه تسهیلاتی به حوزه ساخت مسکن 

تعلق می گیرد و چه کسانی واجد شرایط دریافت این تسهیلات هستند؟
تسهیلات ساخت مسکن انفرادی با توجه به شهرهای مختلف از سقف های 
متفاوتی برخوردار اس��ت و مبلغ قابل دریافت از س��وی متقاضیان در هر 
ش��هر، متناسب با شرایط آن منطقه تعیین ش��ده است. اکنون سازندگان 
عادی در ش��هر تهران و مراکز اس��تان ها در پروژه هایی احداثی با استفاده 
از فناوری های نوین قادر به دریافت وام 9۵۰ میلیون تومانی هستند و در 
مقابل، س��ازندگان حرفه ای این امکان را دارند که تسهیلات یک میلیارد 
تومانی دریافت کنند. س��ازندگان عادی در شهرهای بالای 2۰۰ هزار نفر 
و در این گونه پروژه ها قادر به دریافت وامی با س��قف 8۰۰ میلیون تومان 
هستند و سازندگان حرفه ای نیز تا سقف 9۰۰ میلیون تومان می توانند از 
این طریق وام دریافت کنند. شرایطی نیز برای شهرهایی وجود دارد که در 
این دو دسته گنجانده نمی شوند. در این شهرها سازندگان عادی تا سقف 
7۰۰ میلیون تومان می توانند وام س��اخت دریافت کنند و برای سازندگان 

حرفه ای تسهیلاتی معادل 8۰۰ میلیون تومان در نظر گرفته شده است.
س��قف تس��هیلات س��اخت برای پروژه های احداثی بدون اس��تفاده از 
فناوری های نوین نیز ۱۵۰ تا 2۰۰ میلیون تومان کمتر از پروژه هایی است 
که صنعتی س��ازی شده اند. برای مثال در س��ال گذشته، سقف تسهیلات 
ساخت مسکن برای شهرهای تهران، اصفهان، شیراز، مشهد، تبریز، کرج، 

اهواز، بندرعباس، بوش��هر، قم، س��اری و رشت بالغ بر 7۵۰ میلیون تومان 
بوده است. در مراکز استان ها و شهرهایی که بیش از 2۰۰ هزار نفر جمعیت 
دارند، مبلغ این وام ۶۵۰ میلیون تومان بوده و در شهرهای دیگر نیز ۶۰۰ 
میلیون تومان وام کمک هزینه س��اخت مسکن از سوی این بانک پرداخت 

شده است.
دریافت وام نهضت ملی مس��کن از دیگر وام های س��اخت مسکن است 
ک��ه متقاضیان اکنون قادر به دریافت آن هس��تند. در حال حاضر س��قف 
پرداخت وام به متقاضیان طرح نهضت ملی مس��کن در روش عادی ۵۵۰ 
میلیون تومان است. سقف این تسهیلات در همه شهرها به  صورت یکسان 
معین ش��ده است. وام مسکن روس��تایی نیز از جمله تسهیلاتی است که 
برای نوسازی روستاها به متقاضیان پرداخت می شود. سقف این وام ۳۵۰ 
میلیون تومان اس��ت و در روستاها و ش��هرهای کم جمعیت تر از 2۵ هزار 
نفر قابل اخذ اس��ت. سود در نظر گرفته شده برای این تسهیلات ۵ درصد 
و بازپرداخت آن نیز 2۰ساله اعلام شده است، اما یکی دیگر از تسهیلاتی 
که بابت نوسازی به متقاضیان پرداخت می شود، وام نوسازی بافت فرسوده 
است. سقف وام نوسازی بافت فرسوده ۵۵۰ میلیون تومان تعیین شده و از 
سه منبع مالی دولت با سود صفر درصد، منابع بدون سپرده  بانکی با سود 

2۳ درصد و اوراق ممتاز با سود 2۱.۵ درصد تامین می شود.
بازار مس��کن ش��هر تهران علی رغم روند صعودی قیمت ها با افت حجم 
معاملات مس��کن مواجه اس��ت. از بین مناطق بیست ودوگانه شهر تهران، 
بازار خرید و فروش مسکن در منطقه ۶ پایتخت همچون ماه های گذشته 
همچن��ان در وضعیت رکود قرار دارد. یک واس��طه گر ملک��ی در این باره 
می گوید: یکی از دلایلی که منجر به افزایش قیمت مسکن می شود؛ عدم 
کارشناس��ی ملک و قیمت گذاری خودس��رانه مالک است و هم اکنون نیز 
ش��اهد این قیمت ها هس��تیم. او در رابطه با بازار اجاره مسکن در منطقه 
۶ ته��ران نیز می گوید: از اواخر اردیبهش��ت ماه تعداد مراجعه کننده اجاره 
افزایش یافته اس��ت. برای ره��ن هر مترمربع از واحدهای نوس��از در این 
منطق��ه، ۱۵ میلیون تومان در نظر می گیرند و برخ��ی نیز اصرار دارند با 
قیمت بالاتری، ملک خود را اجاره دهند و هر چقدر به فصل جابه جایی ها 

نزدیک تر شویم طبیعتا این افزایش قیمت بیشتر می شود.
گزارش های میدانی نش��ان می دهد رهن کامل واح��دی ۱۳2 متری و 

شش سال س��اخت در خیابان کارگر ش��مالی، 2 میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
تومان و در محله فاطمی، رهن واحدی 88 متری و ۱2 سال ساخت، 7۵۰ 
میلیون تومان رهن و ۱۴ میلیون تومان اجاره ماهانه در نظر گرفته ش��ده 
اس��ت. در محله انقلاب نیز آپارتمانی 9۰ متری و ۱۵ س��ال ساخت، 9۰۰ 
میلیون تومان رهن و یک میلی��ون و ۵۰۰ هزار تومان اجاره ماهانه اجاره 
داده می ش��ود. در کریم خان نیز واحدی با 2۰۰ مترمربع زیربنا و ۳۰ سال 
عمربنا، 2 میلیارد تومان رهن کامل و در ولیعصر، رهن کامل واحدی 7۶ 

متری و ۱۴ سال ساخت، یک میلیارد تومان تعیین شده است.
در ای��ن میان، مطابق قانون تنظیم گیری بازار مس��کن که در مجلس 
یازده��م ب��ه تصویب رس��ید، مالکان خوش حس��اب از مالی��ات معاف 
می شوند. »اقبال شاکری«، عضو کمیسیون عمران مجلس در گفت وگو 
با »رادیو اقتصاد« از معافیت مالیاتی ۱۰۰ درصدی و بسته های تشویقی 
برای مالکان خوش حس��اب خبر داد و گفت: ه��دف قانون تنظیم گیری 
بازار مس��کن اس��ت و تمامی کنشگران بازار مس��کن از جمله مشاوران 
املاک، مس��تاجران و مال��کان بازار، بانک ها و ش��هرداری در این قانون 
نقش دارند و برای آنها برنامه و احکامی در نظر گرفته شده است. برای 
بخش��ی از معاملات و دارایی های بازار مسکن که  اثرگذار است احکامی 
در نظر گرفته ش��ده و برای خانه های خالی و زمین های رها ش��ده هم 
برنامه هایی را در دستور کار قرار داده ایم. به گفته »شاکری«، در ابتدای 
این هفته شورای عالی مسکن تشکیل جلسه داد و سقف اجاره با توجه 
به نرخ تورم در مناطق مختلف و اس��تان ها در این ش��ورا تعیین شد که 
این اقدام حاکی از آن است که دولت اهتمام دارد بازار مسکن را کنترل 
کن��د. بخش اعظمی از قانون متکی به برنامه های کوتاه مدت اس��ت که 
طبق این قانون، کنش��گران بازار مسکن به س��مت برنامه های تشویقی 
هدایت می ش��وند. معافیت های مالیاتی برای مالکان واحدهای مسکونی 
در نظر گرفته می شود؛ به طوری که اگر مالکان واحدهای خود را دو یا 
سه ساله اجاره دهند و یا از سقف قیمتی در نظر گرفته شده کمتر اجاره 
بدهند از معافیت های مالیاتی ۱۰۰ درصد بهره مند می ش��وند. همچنین 
اگر مش��اوران املاک تعرفه های خود را ثبت نکنن��د از تمامی اقدامات 
حقوقی منع می ش��وند و اگر پرداختی غی��ر از مبایعه نامه صورت گیرد 

تمامی حساب های تجاری آنها کنترل می شود.

آمارهایبانکمرکزیازرشد1۷۵درصدیتسهیلاتودیعهمسکنحکایتدارد

۲دلیلافزایشقیمتملکدرقلبپایتخت

نگــــاه

جاییبرایاحساساتمثبتدربینایرانیاننیست
رتبه1۲۶ایراندرشاخصشادکامی

 Legatum( لگات��وم  موسس��ه  می گوی��د  جامعه ش��ناس  ی��ک 
Prosperity Index( براس��اس ۱2 ش��اخص میزان کامیابی ملت ها 
را اندازه گی��ری می کند. ب��ه گفته »مقصود فراس��تخواه«، برخی از این 
ش��اخص ها عبارتند از امنیت و ایمنی، محیط زیست، آموزش، سلامت، 
شرایط زندگی، کیفیت اقتصادی و همچنین سرمایه اجتماعی. سرمایه 
اجتماعی همان اعتماد به نهادها، سیاست های کشور، پول ملی و اعتماد 
به یکدیگر است. در آخرین گزارش، رتبه شاخص کامیابی ایران از بین 
۱۶7 کش��ور، ۱2۶ است که اصلا رتبه خوبی نیست. در همین شاخص 

مشخص است که اعتماد در ایران، وضعیت خوبی ندارد.
این جامعه ش��ناس ادامه می دهد: نش��انه های نگران کننده ای در این 
جامع��ه وجود دارد، مثلا اختلافات طبقات��ی در این جامعه خیلی زیاد 
شده است. به شاخص ضریب جینی توجه کنیم. این ضریب نشان دهنده 
شکاف طبقاتی است. در سال ۱۳۵7 ضریب جینی در ایران ۵۰ درصد 
بود. حتی یکی از علل انقلاب ۵7، همین شکاف طبقاتی در آن سال ها 
بود، اما امروز براس��اس گزارش های جهان��ی، ضریب جینی در ایران به 
بالای ۴۰ درصد رسیده است؛ درحالی که این ضریب در عراق حدود ۳۰ 
درصد است یا در مجارستان 29 درصد است. بنابراین ضریب جینی بالا 
در ایران س��بب مخدوش شدن انسجام و همبستگی اجتماعی می شود. 
نش��انه نگران کننده دیگر، وضعیت عاطفی ایران اس��ت. موسسه گالوب 
یکس��ری پیمایش هایی دارد با عنوان گزارش جهانی احساس��ات. آنها 
به طور میدانی بررس��ی می کنند که یک شهروند در 2۴ ساعت گذشته 
چقدر تجربه عاطفی منفی یا مثبت داشته است. آخرین گزارش گالوب 
دراین باره نشان می دهد ایرانی ها جزو ۱۰ رتبه اول از نظر داشتن تجربه 
عاطفی منفی هستند. گزارش های زندگی روزمره هم نشان می دهد که 

مردم سر کوچک ترین موارد با یکدیگر دعوا می کنند.
همانطور که »فراس��تخواه« اشاره کرده است، رتبه شادکامی ایران در 
جهان اصلا وضعیت مطلوبی ندارد و متاسفانه ایرانیان جزو ۱۰ رتبه اول 
از نظر داش��تن تجربه عاطفی منفی هستند. بررسی ها همچنین نشان 
می دهد جایگاه ش��ادی در ایران بین س��ال های 2۰۱۳ و 2۰2۳ تفاوت 
چندانی نداشته و امتیاز ایران در طول این دوره ۱۱ ساله، ۰.2۳۳ واحد 

افزایش داشته است.
ش��ادکامی و رضایت ذهنی در دهه های اخیر، به مفهومی اساسی در 
بین سیاس��تگذاران، اقتصاددانان و مدیران کشور تبدیل شده است. این 
مفهوم دربر دارنده ارزیابی ش��هروندان یک کش��ور یا یک جامعه خاص 
از وضعیت عمومی زندگی اس��ت. مفهوم ش��ادکامی ابتدا از یک جریان 
فکری نش��أت گرفت که تلاش داش��ت وضعیت رفاه و آس��ایش مادی 
افراد یک جامعه را بس��نجد. س��پس جریان های اندیش��ه بدین سمت 
رفتند که رفاه ذهن��ی و ارزیابی های درونی از وضعیت عمومی زندگی، 
قابلی��ت ای��ن را دارد که به زبان کمی درآید. این تغییر مس��یر نظری، 
از یک جریان فکری حاصل ش��د که اعتقاد داش��ت شاخص های کمی 
مانن��د تولید ناخالص داخلی و ارزیابی های مالی صرف نمی تواند گویای 
وضعیت رفاه ش��هروندان باش��د به همین علت اندیش��مندان در صدد 
برآمدند تا از ش��اخص های مناسب تری برای این منظور استفاده کنند. 
ش��اخص جهانی شادکامی، از یک مقیاس واحد درست شده است. این 
مقی��اس که »نردبان کانتریل« ن��ام دارد، در یک طیف ۱۰ درجه ای، از 
پاسخگو می خواهد که وضعیت عمومی زندگی اش را از عدد صفر تا ۱۰ 
انتخاب کند. انتخاب یک عدد در بین این طیف ۱۰ درجه ای، به منزله 
نوعی ارزیابی از وضعیت زندگی است که میانگین پاسخ پاسخگویان در 
یک کشور، تشکیل دهنده شاخص ش��ادکامی خواهد شد. پژوهشگران 
معمولا داده های مربوط به این مقیاس را از نظرس��نجی موسسه گالوپ 
جمع آوری می کنند. موسس��ه گالوپ، سالانه از یک نمونه حدودا ۱۰۰ 
ه��زار نفری از ۱۵۰ کش��ور جهان، از مقیاس »نردب��ان کانتریل« برای 
ارزیابی وضعیت زندگی پاسخگویان استفاده می کند. »لطفا یک نردبان 
را در ذهن تان تصور کنید که پایین ترین پله آن، نمره صفر و بالاترین پله 
آن نمره ۱۰ است. بالاترین پله )نمره ۱۰(، نشان دهنده بهترین وضعیت 
زندگی است و پایین ترین پله نشان دهنده بدترین وضعیت زندگی است. 
ش��ما در حال حاضر احس��اس می کنید در کدام پله از این نردبان قرار 
دارید؟« مطالعات اقتصادی نش��ان می دهد که ش��ش متغیر، بیشترین 
تاثیرگذاری را بر مقیاس ش��ادکامی دارند: سرانه تولید ناخالص داخلی، 
حمای��ت اجتماعی، بخش��یدن، ادراک فس��اد، آزادی انتخاب و امید به 
زندگی سالم در بدو تولد. نمرات شادکامی ایران از سال 2۰۱۳ تا 2۰2۳ 
میلادی )به اس��تثنای س��ال 2۰۱۴( در گزارش های جهانی شادکامی 
موجود است. از بررس��ی های صورت گرفته می توان دریافت که نمرات 
ایران در ش��اخص جهانی ش��ادکامی بین ۴ و ۵ در بازه صفر تا ۱۰ بوده 
اس��ت و از مرز ۵ فراتر نرفته اس��ت. ایران در سال 2۰۱۳، نمره  ۴.۶۴۳ 
را به دست آورد و از میان ۱۵۶ کشور مورد بررسی در رتبه ۱۱۵ جایی 
گرفت. در سال 2۰۱۵ نیز کشورمان با ۰.۰۴۳ واحد افزایش در شاخص 
شادکامی، به رتبه ۱۱۰ از میان ۱۵8 کشور دست یافت. ایران همچنین 
در سال 2۰۱۶ با ۰.۱27 واحد افزایش به رتبه ۱۰۵ از میان ۱۵7 کشور 
رس��د. در سال 2۰۱7 نیز نمره ش��ادکامی ایران به میزان ۰.۱2۱ واحد 
کاهش یافت و ایران از میان ۱۵۵ کش��ور، رتبه ۱۰8 را به دس��ت آورد. 
در سال 2۰۱8 هم با کمی افزایش )۰.۰۱۵ واحد( در شاخص شادکامی 
مواجه شدیم و از میان ۱۵۶ کشور جهان در جایگاه ۱۰۶ ایستادیم. در 
س��ال 2۰۱9، نمره شاخص شادکامی ایران با کاهش ۰.۱۵9 واحدی به 
عدد ۴.۵۴8 رسید و در میان ۱۵۶ کشور جهان، رتبه ۱۱7 را به دست 
آورد. این میزان کاهش در ش��اخص ش��اکامی، بیشترین رکورد در بین 
س��ال های مورد بررسی )تا س��ال 2۰2۳( بوده است. با این حال از سال 
2۰۱9 به بعد و تا س��ال 2۰2۳، نمرات شاخص شادکامی ایران هرچند 
به میزان کم، س��یر صعودی داش��ته اس��ت؛ به طوری که کشورمان در 
س��ال 2۰2۰ به امتیاز ۴.۶72 )۰.۱2۴ واحد افزایش(، در س��ال 2۰2۱ 
ب��ه امتی��از ۴.72۱ )۰.۰۴9 واحد افزایش( و در س��ال 2۰22 به امتیاز 
۴.888 )۰.۱۶7 واحد افزایش( دس��ت یافته است. جایگاه جهانی ایران 
در این س��ه س��ال نیز به ترتیب رتبه ۱۱8 )از بین ۱۵۳ کش��ور(، رتبه 
۱۱8 )از بین ۱۴9 کش��ور( و رتبه ۱۱۰ )از بین ۱۴۶ کشور( بوده است. 
در س��ال 2۰2۳ که آخرین گزارش جهانی ش��ادکامی نیز هست، نمره 
ش��ادکامی ایران با ۰.۰۱2 واحد کاهش به عدد ۴.87۶ رسید و ایران از 
میان ۱۳7 کش��ور مورد بررسی در این سال به رتبه ۱۰۱ جهان رسید. 
با توجه به نمراتی که ایران در ش��اخص شادکامی به دست آورده است 
می توان گفت که ش��اخص ش��ادکامی ایران در طول این سال ها تفاوت 
چندانی نداش��ته و نمره ش��ادکامی ایرانیان در حد متوسط بوده است؛ 
به طوری که اگر امتیاز س��ال های 2۰۱۳ و 2۰2۳ را مورد بررس��ی قرار 
دهیم، ایران در طول این ۱۱ س��ال، ۰.2۳۳ واحد افزایش امتیاز داشته 
است. ایران در مقایسه با کشورهای همسایه نیز وضعیت مشابهی را طی 
کرده است؛ به طوری که کشورهای همسایه ایران تقریبا روند یکسانی را 
از ابتدا تا اکنون طی کرده اند. براساس آمارها در سال 2۰2۳، کشورهای 
ارمنس��تان )۵.۳۴2(، عراق )۴.9۴۱( و ایران )۴.87۶( جزو سه کشور با 
بالاترین میزان شادکامی هستند. کشورهای ترکیه )۴.۶۱۴(، پاکستان 
)۴.۵۵( و افغانستان )۱.8۵9( نیز در مراتب بعدی قرار گرفته اند. در میان 
کشورهای منطقه، وضعیت نمرات و رتبه بندی ها، تغییرات قابل توجهی 
را نشان می دهد. در میان ۱۴ کشور منطقه، امارات متحده عربی با نمره 
ش��ادکامی ۶.۵7۱ در رتبه اول کش��ورهای منطقه خاورمیانه قرار دارد. 
ایران نیز با نمره ۴.87۶ در رتبه شش��م این گروه قرار گرفته اس��ت. در 
این دسته بندی و از بین ۱۴ کشور مورد بررسی، تنها سه کشور امارات 
متحده عربی )۶.۵7۱(، عربس��تان )۶.۴۶۳( و بحرین )۶.۱7۳(، نمرات 
بین ۶ و 7 را کسب کرده اند. نمرات شادکامی مابقی کشورها به جز لبنان 

و افغانستان بین ۴ و ۵ قرار گرفته است.
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س��رانجام قانون بانک مرکزی پس از حدود ۵۰ س��ال تغییر کرد و قانون جدید 
بانک مرکزی، جایگزین قانون پولی و بانکی کش��ور )مصوب تیرماه ۱۳۵۱( ش��د؛ 
قانونی که در دوره خود )و حتی هم اکنون( یکی از کارآمدترین و کارشناسانه ترین 
قوانین مرجع بانکی بوده و حال باید جای خود را به قانون ۶8 ماده ای بانک مرکزی 
بدهد که بخش��ی از طرح مفصل »بانکداری جمهوری اسلامی« بوده است. ظاهرا 
قانون جدید بانک مرکزی، استقلال بیشتری را برای مقام سیاستگذار پولی در نظر 
گرفته است. با این وجود در این قانون، کمک به تحقق عدالت اجتماعی و حمایت 
از رشد اقتصادی و اشتغال نیز برعهده بانک مرکزی قرار گرفته است؛ در حالی که 

تحقق اشتغال اصولا هیچ ارتباطی با وظایف ذاتی بانک مرکزی ندارد.
در قانون جدید همچنین ساختار و شرح وظایف و ارکان سازمانی بانک مرکزی، 
تغییرات بسیاری پیدا کرده و برخلاف آنچه تصور می شود، وابستگی بانک مرکزی 
به دولت بیشتر شده است؛ چنانکه شورای فراقوه ای پول و اعتبار از سیستم بانکی 
کشور حذف شده و جای خود را به هیأت عالی بانک مرکزی داده است که حضور 
دولتمردان در ترکیب آن س��نگینی می کند. در واقع، بخش غیردولتی از سیستم 
سیاستگذاری بانک مرکزی حذف شده و به جایش، کارگزاران دولتی تصدی امور 
بانکی را برعهده خواهند گرفت. در س��ی و یکمین همایش س��الانه سیاست های 
پولی و ارزی که با محور »بازآرایی سیاست های پولی و نظارتی با نگاهی به قانون 
جدید بانک مرکزی« از روز گذش��ته آغاز شده و امروز به پایان می رسد، این مهم 
مورد آسیب شناسی و نقادی کارشناسان پولی و بانکی قرار گرفت. گزارش »فرصت 

امروز« از روز نخست این همایش را در ادامه می خوانید.
سیر۵0سالهسیاستگذاریبانکی

س��ی و یکمین همایش س��الانه سیاس��ت های پول��ی و ارزی با مح��ور »بازآرایی 
سیاس��ت های پولی و نظارتی با نگاهی به قانون جدید بانک مرکزی« از روز دوش��نبه 
7 خردادم��اه در مرکز همایش های بانک مرکزی آغاز ش��ده و امروز به کار خود پایان 
می دهد. در مراس��م افتتاح سی و یکمین همایش س��الانه سیاست های پولی و ارزی، 
»محمد شیریجیان«، سرپرست پژوهشکده پولی و بانکی به نقد و بررسی قانون جدید 
بانک مرکزی پرداخت که خلاصه صحبت های او را در گزارش حاضر می خوانید. »طی 
این سال ها شاهد تحولات زیادی در عرصه بین المللی در حوزه پولی بودیم، لذا بازنگری 
در قان��ون به ضرورتی انکارناپذیر بدل ش��د. از ده��ه ۱98۰ قوانین بانک های مرکزی 
با تمرکز بر تأمین هدف اس��تقلال و پاس��خگویی نهاد سیاس��تگذار پولی دستخوش 
بازنگری های جدی شد و همچنین در پی بحران مالی 2۰۰8-2۰۰7، تحولات اساسی 
در حوزه مقررات احتیاطی، ثبات مالی و حوزه مأموریت های بانک مرکزی باعث ایجاد 
تغیی��رات مهمی در قوانین بانک های مرکزی ش��د. تدوین قانون بانک مرکزی نوین و 
روزآمد، شرط لازم در جهت اصلاح ساختارهای مالی در کشور و نیل به اهداف اقتصاد 

کلان محس��وب می ش��ود. قانون کارآمد باید بتواند بانک مرک��زی را در تأمین هدف 
برقراری ثبات پولی و انجام وظایف خطیر خود در حوزه مقررات گذاری و نظارت، یاری 
برساند و ترکیب نسبتا متوازنی از شاخص های استقلال، پاسخگویی و شفافیت را برای 
این نهاد فراهم آورد.خوش��بختانه قانون بانک مرکزی که اخیرا تصویب ش��ده در مقام 
مقایسه با »قانون پولی و بانکی کشور« حاوی دستاوردهای مهمی به خصوص در حوزه 
بهبود ارکان و تقویت استقلال بانک مرکزی است. در تدوین قانون جدید بانک مرکزی 
تلاش شده با استفاده از تجربیات موفق بین المللی و لحاظ کردن شرایط و مقتضیات 
اقتصاد ایران، چارچوبی ارائه شود که بتواند جایگاه نهاد بانک مرکزی را در نظام مالی 
کش��ور بیش از پیش تقویت کند. سیاس��تگذاری پولی در دهه های گذش��ته به دلیل 
خلأهای قانونی و ضعف ساختارهای حقوقی، با چالش هایی به خصوص در حوزه سلطه 
مالی روبه رو بود. عدم توجه کافی به مقوله مهم استقلال بانک مرکزی باعث شده تا این 
نهاد نتواند به دلایلی از جمله سرریز کسری بودجه به ترازنامه نظام بانکی، به خوبی از 
عهده کنترل تورم به عنوان مهمترین هدف سیاست پولی برآید. ساختار در نظر گرفته 
شده برای بانک مرکزی در قانون جدید، به طور ویژه هیأت عالی، نقطه عطف مهمی 
در مسیر ایجاد تناسب میان اختیارات و مأموریت های بانک مرکزی محسوب می شود.

هیأتعالیبهجایشورایپولواعتبار
در قانون گذش��ته پولی و بانکی کشور، ترکیب اعضای شورای پول و اعتبار )به 
عنوان مرجع سیاس��تگذار پولی و نظارتی( به نحوی بود که ریس��ک س��لطه مالی 
سیاست های دولت بر سیاست های پولی به دلیل اعطای حق رأی بیشتر به اعضای 
دولتی وجود داشت. خوشبختانه در قانون جدید، ترکیب هیأت عالی به گونه ای در 
نظر گرفته شده که تصمیمات سیاست پولی تا حد ممکن تحت الشعاع ملاحظات 
بودجه ای و بخش��ی قرار نگیرد. قطعا اعطای اختی��ارات لازم و ترکیب مطلوب در 
کنار اعطای همزمان سه نقش سیاس��تگذاری، نظارت و تقنینی به بالاترین رکن 
بان��ک مرکزی )هی��أت عالی(، گام مثبتی در راس��تای اس��تقرار اصول حکمرانی 
مناسب در حوزه پولی کشور است. در قانون جدید بانک مرکزی بر اهمیت و نقش 
شوراهای تخصصی در فرآیند تصمیم سازی تأکید شده است. برای هیأت عالی دو 
ش��ورای تخصصی در نظر گرفته شده اس��ت که نقش تصمیم سازی را درخصوص 
سیاس��ت های پولی و نظارت بانکی ایفا می کنند. تاکنون در نظام پولی کشور، مرز 
مش��خصی میان تصمیم س��ازی با تصمیم گری وجود نداشته اس��ت. این در حالی 
اس��ت که براس��اس تجارب جهانی، بانک های مرکزی طبق سناریوهای مختلف و 
چشم انداز آتی متغیرهای کلیدی،  گزینه های تصمیم گیری را در صورتجلسات خود 
گزارش می کنند و منطق پشت انتخاب یک گزینه را توضیح می دهند. قانون جدید 
بانک مرکزی با س��پردن تصمیم س��ازی به دو شورای تخصصی در جهت رفع این 
نقیصه گام برداش��ته اس��ت. لحاظ قواعد مربوط به »بازسازی، گزیر، ورشکستگی، 
انحلال و تصفیه اشخاص تحت نظارت« در قانون جدید، اقتدار بانک مرکزی را در 
برخورد با بانک های ناتراز افزایش می دهد. ایجاد بسترهای قانونی لازم برای تغییر 

رویکرد نظارتی از پسینی به پیشینی از طریق تعبیه »اقدامات اکتشافی«، »اقدامات 
پیش��گیرانه« و »اقدامات اصلاحی« باعث ایجاد تحولی اساس��ی در نظارت بانکی 
خواهد شد. لازمه نظارت مقتدرانه، برخورداری از سازوکارهای اداری لازم در درون 
بانک برای اعمال تنبیه تخلف از مقررات بدون طی مراحل پیچیده و زمانبر است. 
م��واد قانونی ناظر به هیأت انتظامی ب��دوی و تجدیدنظر بانک مرکزی به خوبی از 
عهده این مهم برآمده است. در مجموع، با اجرای کامل قانون جدید بانک مرکزی، 
اختی��ارات این بانک برای ایجاد انضباط پول��ی و بانکی ارتقا یافته و به این ترتیب 
می توان امیدوار بود که اقدامات بانک مرکزی در مسیر کنترل نرخ رشد نقدینگی 

و مهار تورم و در نهایت تأمین ثبات اقتصادی با توفیقات بیشتری همراه باشد.
لزومشکلدهیبهانتظاراتتورمی

ب��ا توجه به اث��رات متقابل ثبات مالی و ثبات پولی و س��رریز ناترازی ها از یک بازار 
مال��ی به بازارهای دیگر، تحق��ق مهار تورم بدون ثبات بازارهای ارز، س��رمایه، بدهی، 
بیمه و... ممکن نیست. بنابراین پایش مستمر تاب آوری و ثبات بازارهای مالی و لحاظ 
س��ازوکارهای س��رایت بحران از یک بازار به بازارهای دیگر لازمه موفقیت و اثربخشی 
سیاست های پولی است. علی رغم آنکه در قانون جدید، ترتیبات نهادی لازم برای مقوله 
ثبات مالی به صورت مشخص در نظر گرفته نشده است، بانک مرکزی در پیاده سازی 
این قانون و طراحی س��اختار جدید به جایگاه ثبات مالی و تبیین سازوکارهای شفاف 
برای هماهنگی بازارهای مالی توجه ویژه ای دارد. در این راستا، تدوین سند راهبردی 
برای بانک مرکزی که در دس��تور کار قرار گرفته می تواند همزمان با اجرای تغییرات 
در س��اختار بانک، به دستیابی اهداف تبیین شده در قانون جدید بانک مرکزی کمک 
کند. در سی و یکمین همایش سالانه سیاست های پولی و ارزی، با هدف پوشش هرچه 
بیش��تر محورهای اصلی، هفت نشست تحلیلی با دعوت از اساتید، مدیران و خبرگان 
هر موضوع برنامه ریزی شده است. همچنین به منظور آشنایی حداکثری پژوهشگران و 
محققین با فرآیندها و عملیات اجرایی در بانک مرکزی و بسط دانش تجربی در حوزه 
پولی و بانکداری، برای نخس��تین بار هش��ت عنوان کارگاه  آموزشی در برنامه همایش 
گنجانده ش��ده است. امس��ال با توجه به نمایه شدن همایش در پایگاه استنادی علوم 
جهان اس��لام )ISC( بخش مقالات با اس��تقبال قابل توجه همراه بوده است. در حال 
حاضر این اجماع در میان اقتصاددانان پولی وجود دارد که اطلاع رس��انی مناس��ب در 
رابطه با تصمیمات و سیاس��ت های بانک  مرکزی، در کاهش نااطمینانی که کارگزاران 
اقتصادی با آن مواجه هستند ضروری است. سیاست پولی موفق تنها به معنای کنترل 
موثر ابزار سیاست پولی نیست بلکه شکل دهی به انتظارات کارگزاران از تحولات آینده 
متغیرهای کلیدی اقتصاد، در کارایی سیاس��ت های پول��ی نقش موثری برعهده دارد. 
در این راس��تا، مواد ناظر بر شفافیت در قانون جدید بانک مرکزی همگام با رویه های 
بین المللی در حوزه سیاس��ت ارتباطی، زیرس��اخت قانونی مناسبی را در اختیار بانک 
مرک��زی ایران قرار می دهد تا بتواند کنترل بهتری بر ش��کل دهی به انتظارات تورمی 

داشته باشد.«

رئیس کل بانک مرکزی، تغییرات نرخ رسمی ارز در سال گذشته را ۵.8 درصد اعلام 
کرد و گفت سال گذشته سیاست تثبیت از سوی بانک مرکزی با هدف مدیریت رشد 
نقدینگی در جهت مهار تورم، تنظیم گری و مدیریت بازار ارز، تقویت نظارت و اصلاح 
نظام بانکی و تنظیم مناسبات مالی میان بانک مرکزی و شبکه بانکی با دولت اتخاذ شد.
»محمدرضا فرزین« روز گذشته در سی و یکمین همایش سالانه سیاست های پولی 
و ارزی که با هدف »بازآرایی سیاست های پولی و نظارتی با نگاهی به قانون جدید بانک 
مرکزی« برگزار ش��د، در ابتدای صحبت های خود، یاد رئیس جمهور ش��هید را گرامی 
داش��ت و گفت: شهید آیت الله رئیسی در تمامی موارد همیشه سمت قانون و مقررات 
می ایستادند و از مسائل کارشناسی که به نفع نظام بانکی و اقتصادی کشور بود، حمایت 
می کردند و در طول زمان همکاری با وی به خاطر ندارم تصمیمی را که خارج از بانک 
مرکزی باشد به ما تحمیل کند. دکتر رئیسی علاوه بر اینکه یک سیاستمدار شرافت مند 
و اخلاق مدار بودند، از لحاظ حرفه ای نیز حامی مدیران کشور در جهت انجام اقدامات 

درست بودند و همواره بر استقلال عمل در حوزه بانک مرکزی تاکید داشتند.
به گفته »فرزین«، س��ال گذش��ته سیاست تثبیت از س��وی بانک مرکزی با هدف 
کنترل و مدیریت رشد نقدینگی در جهت مهار تورم، تنظیم گری و مدیریت بازار ارز، 
تقویت نظارت و اصلاح نظام بانکی و تنظیم مناسبات مالی میان بانک مرکزی و شبکه 
بانکی با دولت اتخاذ شد. این سیاست از این جهت اتخاذ شد که ما در اقتصاد به دنبال 
ثبات مالی هستیم و این موضوع مفهومی کلی تر و جامع تر از ثبات پولی است؛ چراکه 
با هدف تامین مالی اقتصادی و عدم اثرپذیری از تکانه ها است. برای سال ۱۴۰2 عملا 
آنچه پیش بینی کردیم محقق ش��د، نرخ رشد نقدینگی در سال گذشته 2۴.۳ درصد 
برآورد ش��د که از میزان هدف گذاری اعلام ش��ده یعنی 2۵ درصد نیز کمتر شد. علت 
اینکه نرخ رشد نقدینگی 2۵ درصد هدف گذاری شد، این بود که میانگین متوسط رشد 
نقدینگی طی ۶2 س��ال گذش��ته حدود 2۵ درصد بود و ما بر این اساس این میزان را 
اتخاذ کردیم که نزدیک ترین رقم به متوسط بلندمدت است. رئیس کل بانک مرکزی 
در ادامه س��خنانش به کاهش رشد پول اش��اره کرد و توضیح داد: رشد پول در بخش 
سیال نقدینگی در بین کل های پولی دارای بالاترین همبستگی با تورم کوتاه مدت در 
فروردی��ن م��اه ۱۴۰2 حدود 7۵ درصد بود که در فروردین ماه س��ال جاری به ۱۵.۳ 

درصد و حتی در اردیبهش��ت ماه امس��ال نیز به ۱2.۳ درصد رس��ید که این مس��ئله 
توانست به کنترل انتظارت تورمی کمک کند و نرخ رشد حجم پول را شدیدا کنترل 
کند. در همین حال، تس��هیلات پرداختی در سال گذشته 2۴.7 درصد رشد داشت و 
سهم تسهیلات خرد نیز در حال افزایش است. بر این اساس، سهم تسهیلات سرمایه 
در گردش از کل تسهیلات پرداختی طی ۱2 ماهه گذشته ۶2.۴ درصد است که این 
سهم برای بخش صنعت و معدن معادل 82 درصد بود. در تلاشیم با ادامه سیاست های 
فعلی، تورم نقطه به نقطه را به 2۰ درصد برسانیم، اما هدف سریع بانک مرکزی، کنترل 
نقدینگی است که در سیاست های مالی و بودجه ای دولت، سهم و نقش بالایی دارد. او 
درباره برخی تفاوت ها در آمارهای منتشرشده از سوی بانک مرکزی و مرکز آمار ایران 
گفت: اگر آمار بانک مرکزی و مرکز آمار تفاوت دارد، به این خاطر اس��ت که برخی از 
شاخص ها متفاوت است، اما درصد تغییرات در آمارها یکسان است که نشان از صحیح 
بودن روند محاسبه نرخ ها را دارد. نرخ های رشد به نسبت قابل قبولی رسیده است. نرخ 
رشد اقتصادی در منطقه با توجه به تحولات در سال گذشته به صورت میانگین کمتر 
از ۴ درصد بود که یعنی نرخ رش��د در کش��ور ما در سال 2۰2۳ بالاتر از نرخ های رشد 
اقتصادی در منطقه بوده است. دولت باید بتواند خود را تامین مالی کند و با تامین مالی 
خارجی و ورود س��رمایه و پول خارجی که وارد اقتصاد می شود، می توان رشد سرمایه 
و gdp را حفظ کرد. »فرزین« س��پس به تحولات بازار ارز اش��اره ک��رد و افزود: بازار 
غیررسمی ارز پرنوسان است که عموما با تحولات جهش پیدا می کند که بانک مرکزی 
توانسته آن را کنترل و هر زمانی که افزایش داشته و جهش یافته توانستیم شتاب آن 
را مهار و کنترل کنیم. همچنین ثبات امنیتی سیاسی کشور به ثبات ارز، کمک مهمی 
می کند. تغییرات نرخ رسمی ارز در سال ۱۴۰۱ به میزان ۱9.۵ درصد بود که این نرخ 
تغییرات در سال گذشته به ۵.8 درصد رسید. یکی از عوامل کاهش تورم تولیدکننده در 
سال گذشته، ثبات در نرخ ارز و همبستگی ارز حواله نیما با شاخص بهای تولیدکننده 
PPI اس��ت. همچنین نرخ تورم نقطه به نقطه مسکن در اردیبهشت سال گذشته که 
بالای ۱۰۰ درصد بود در اردیبهش��ت امس��ال به ۱2.7 درصد رسید. رئیس کل بانک 
مرکزی در مورد تراز حساب جاری کشور نیز گفت: تراز حساب جاری کشور در سال 
۱۴۰2 به میزان ۱۰ میلیارد دلار مثبت اس��ت. علاوه بر این، خالص حس��اب سرمایه 

منفی به معنای فرار سرمایه نیست بلکه به معنای افزایش دارایی های کشور در خارج از 
کشور است. طی سال های گذشته در اردیبهشت هر سال انس جهانی طلا ۱7 درصد 
رشد داشته است. بانک مرکزی در بازار طلا به عنوان تنظیمگر وارد شده؛ چراکه منطق 
بانک مرکزی، تنظیم گری اس��ت و اگر بانک مرکزی به این موضوع ورود کرده، به این 
علت اس��ت که طلا جانشین مهم ارز اس��ت و بر وضعیت بازار اثرگذار خواهد بود. در 
سیستم قانون جدید بانکداری بانک مرکزی، اختیارات بانک مرکزی در زمینه نظارت 
بر شبکه بانکی افزایش یافته است. ما در بانک مرکزی مسئول سیاست های پولی و مالی 
هستیم که در قانون جدید، مباحثی مثل عدالت به آن افزوده شده است. همچنین باید 
اشاره داشت که مهمترین موضوع در حال حاضر، ثبات مالی است که اگر محقق شود، 
وضعیت مطلوبی برای کشور به همراه دارد. به گفته »فرزین«، برای پیشبرد ثبات مالی 
در اقتصاد کشور باید سه حوزه سیاست های اقتصاد کلان، سیاست های کلان احتیاطی 

و سیاست های خرد احتیاطی در دستور کار قرار داشته باشد.

تغییراتنرخرسمیارزبه۵.8درصدکاهشیافت

ملاحظاتتورمیرئیسکل

اخبــــــار

پادشاهرمزارزهادرکانال۶8هزاردلاری
بیتکوینواتریوماوجمیگیرند؟

قیمت بیت کوین، حرکت اندکی ثبت کرده است؛ زیرا نگرانی ها در مورد 
نرخ های بهره بالا در آستانه انتشار داده های کلیدی تورم ایالات  متحده )که 
اواخر این هفته منتشر می شود( ادامه دارد و اتر شاهد رشد گسترده ای در 
پیشرفت به سمت صندوق های قابل معامله در بورس اتریوم است. قیمت 
بیت کوین در 2۴ ساعت گذشته با ۰.۳ درصد کاهش به ۶8 هزار و 7۶۰.۳ 
دلار رسید و در محدوده معاملاتی دو ماه گذشته باقی ماند. پس از اینکه 
کمیس��یون بورس و اوراق بهادار آمریکا، درخواس��ت های چندین صرافی 
بزرگ برای فهرست بندی صندوق های قابل معامله در بورس اتریوم را تایید 
کرد، دومین توکن بزرگ رمزنگاری جهان شاهد افزایش چشمگیری بود. به 
گزارش »کریپتو«، تحلیلگران انتظار دارند که تایید صندوق ها باعث افزایش 
شدید قیمت اتر شود، مشابه آنچه در بیت کوین پس از تایید صندوق های 
قابل معامله در بورس بیت کوین در اوایل س��ال جاری مش��اهده ش��د. اما 
بیت کوین در ماه های اخیر پس از پایان ش��ور و ش��وق اولیه نسبت به این 
صندوق ها، تا حد زیادی کاهش یافته و جریان س��رمایه به صندوق ها نیز 
در هفته های اخیر راکد ش��ده اس��ت. مجموع ارزش ب��ازار جهانی ارزهای 
دیجیت��ال در حال حاضر 2.۵7 تریلیون دلار برآورد می ش��ود که این رقم 
نس��بت به روز قبل  ۰.۱۳ درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۵2.۵۰ 
درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین است که ۰.۵2 درصد 
کاهش روزانه را ثبت کرده اس��ت. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در 2۴ 
ساعت گذشته ۶۶.79 میلیارد دلار است که 27 درصد افزایش داشته است. 
حجم کل در امور مالی غیرمتمرکز در حال حاضر ۶.۰۳ میلیارد دلار است 
که  9 درصد از کل حجم 2۴ س��اعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون ۶۰.۴8 میلیارد دلار است که 9۰ درصد از کل 

حجم 2۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

فرآیند3مرحلهایواریزسود
چراسودسهامعدالتبرخیهاواریزنشد؟

س��ود س��هام عدالت، قرار بود در دو مرحله به حساب افراد واریز شود، 
اما متاس��فانه بدقولی برخی ش��رکت ها باعث ش��د واریز این سود در سه 
مرحله انجام گیرد. در انتهای آذرماه س��ال گذش��ته، مرحله اول عملکرد 
مربوط به سال مالی ۱۴۰۱ به حساب سهامداران واریز شد. تاریخ مرحله 
دوم واریز این س��ود نیز 2۴ اس��فندماه بود، اما ب��ه علت بدعهدی برخی 
ش��رکت ها، واریز این سود به مرحله سوم کش��ید و در دو مرحله تسویه 
نشد. طبق اعلام شرکت سپرده گذاری مرکزی، شرکت های صنایع سیمان 
دشتستان، گروه مپنا و فجر انرژی خلیج فارس هیچ مبلغی را برای مراحل 
اول و دوم سود س��هام عدالت خود به حساب های سمات واریز نکرده اند. 
شرکت های صنایع پتروشیمی خلیج فارس، فولاد مبارکه اصفهان، پالایش 
نفت اصفهان، پالایش نفت بندرعباس و پارس س��وئیچ نیز وجوه مرحله 
دوم خود را پرداخت نکرده اند. در همین زمینه، »مجید عش��قی«، رئیس 
سازمان بورس توضیح داد: مجموعه اتفاقاتی رخ داد که سبب شد برخی 
شرکت ها تخلفی داشته باشند و نتوانند سود سهام عدالت را پرداخت کنند 
این شرکت ها اکثرا با کمبود نقدینگی مواجه هستند؛ ما هم توصیه کردیم 
که باید س��ود سهام عدالت پرداخت شود. امیدواریم تا خرداد بتوانیم این 
سودها را جمع آوری و مابقی سود سهام عدالت را پرداخت کنیم. البته باید 
زمان دقیق آن را شورای عالی بورس مشخص کند. دستیار ویژه و مشاور 
رئیس سازمان بورس در امور س��هام عدالت درباره آخرین وضعیت واریز 
مرحله سوم سود سهام عدالت و تسویه آن گفت: سهامداران برای دریافت 
سود سهام عدالت نیازمند مراجعه به مکانی خاص نیستند و سود مرحله 
سوم س��هام عدالت در صورت دریافت از شرکت ها همانند دوره های قبل 
به حس��اب افراد واریز خواهد شد. اگر این شرکت ها سود سهام عدالت را 
واریز نکنند س��ازمان بورس براساس ضوابط، مقررات، وظایف و اختیاراتی 
که دارد حتما برخورد مقتضی را انجام می دهد. در نهایت سازمان بورس 
پیگیر است که مابقی سود سهام عدالت را دریافت تا برای سهامداران این 

سود واریز شود.
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رشد۲برابریتجارتجهانیدرسال۲0۲4
آسیامحرکرشدجهانیاست

سه سازمان بزرگ اقتصادی بین المللی شامل صندوق بین المللی پول، سازمان 
توسعه و همکاری اقتصادی و سازمان تجارت جهانی اعلام کردند که رشد تجارت 
جهانی در سال جاری می تواند بیش از دو برابر شود. به نوشته »فایننشال تایمز«، 
این پیش بینی که تجارت جهانی دوباره در حال افزایش است، پس از کاهش سال 
2۰2۳ به دلیل افزایش نرخ بهره، قیمت ها و تقاضای راکد صورت می گیرد. به نظر 
می رسد که تجارت جهانی دوباره در حال افزایش است. سازمان توسعه و همکاری 
اقتصادی انتظار دارد تجارت جهانی کالا و خدمات 2.۳ درصد در سال 2۰2۴ و ۳.۳ 
درصد در سال 2۰2۵ رشد کند که بیش از دو برابر رشد یک درصدی سال 2۰2۳ 
اس��ت. اولین چش��م انداز اقتصادی سازمان توس��عه و همکاری اقتصادی در سال 
2۰2۴ که در ماه آوریل منتشر شد، انتظار دارد کاهش تورم، بانک های مرکزی را 
قادر سازد تا نرخ های بهره را کاهش دهند، اما اضافه می کند که احتمالا نرخ های 
واقعی بالاتر از س��طوح تخمینی باقی می مانند. در همین حال، آخرین چشم انداز 
اقتصاد جهانی صندوق بین المللی پول علی رغم اصلاح پیش بینی های خود نسبت 
به اوایل سال، رشد تجارت جهانی را به ترتیب ۳ درصد و ۳.۳ درصد برای سال های 
2۰2۴ و 2۰2۵ نشان می دهد و سازمان تجارت جهانی نیز پیش بینی می کند که 
حجم تجارت جهانی کالا پس از کاهش قابل توجه در س��ال 2۰2۳، به ترتیب در 
سال های 2۰2۴ و 2۰2۵ به ترتیب 2.۶ درصد و ۳.۳ درصد رشد می کند. صندوق 
بین المللی پول همچنین پیش بینی می کند که اقتصاد جهان از بحران های متوالی 
چهار س��ال گذش��ته، از جمله تأثیر تجاری همه گیری کرونا و جنگ اوکراین )که 
منجر به افزایش قیمت انرژی و مواد غذایی و منجر به نرخ های بهره بالا می شود( 
کمتر ش��اهد »آسیب های اقتصادی« باشد. براس��اس گزارش »فایننشال تایمز«، 
»لومباردلی« عضو س��ازمان توسعه و همکاری اقتصادی، انتظار دارد چین و شرق 
آس��یا، محرک های اصلی رشد جهانی باشند. »انگوزی اوکونجو-ایویلا«، مدیر کل 
سازمان تجارت جهانی نیز هشدار داد که تنش های ژئوپلیتیکی و پراکندگی تجاری 
باید کاهش یابد تا رش��د جهانی حفظ ش��ود. س��ازمان تجارت جهانی در گزارش 
خود می گوید که بحران دریای س��رخ و درگیری خاورمیانه باعث تاخیر و افزایش 
هزینه های حمل ونقل برای برخی بخش ها ش��ده اس��ت. این سازمان همچنین به 
نشانه هایی از چندپارگی و گروه بندی مجدد تجارت در امتداد خطوط ژئوپلیتیک 
اش��اره می کند. سازمان تجارت جهانی همچنین به خطرات زیست محیطی مانند 
س��طح پایین آب در کانال پاناما، یکی از شریان های اصلی کشتیرانی جهان اشاره 
می کند که بر مسائل ژئوپلیتیکی تأثیر می گذارد که این کانال و کانال تجاری بزرگ 
دیگر، کانال سوئز را تحت تأثیر قرار می دهد. در واقع، هر سه سازمان، عوامل خطر 
پولی مداوم را برجسته می کنند. کاهش تورم ممکن است بیشتر از حد انتظار طول 
بکش��د، نرخ های بهره احتمالا بی ثبات باقی می مانند و ممکن اس��ت برای افرادی 
ک��ه برای دوره های طولانی ب��ا نرخ های بهره بالا گره خورده ان��د، مانند دارندگان 
وام مس��کن، تأخیر ایجاد ش��ود. با این حال، در حالی که کشورهای توسعه یافته 
می توانند با خوش بینی فزاینده ای به آینده نگاه کنند، صندوق بین المللی پول در 
مورد شکاف عمیق بین آنها و بسیاری از کشورهای کم درآمد هشدار می دهد. رشد 
پایین و تورم بالا در این بازارها به اصلاحات ساختاری برای تشویق سرمایه گذاری 
داخلی و بین المللی، در کنار کاهش اتکا به منابع مالی، مدیریت بدهی و بس��یج 
جمعیت جوان کشورها نیاز دارد. به گزارش »ویفروم«، شورای آینده جهانی مجمع 
جهانی اقتصاد در مورد آینده تجارت و سرمایه گذاری از تغییر شکل تجارت جهانی 
مورد نیاز برای تقویت تجارت و رشد اقتصادی در مقیاس جهانی حمایت می کند 
و بر بازاندیش��ی چارچوب تج��ارت جهانی برای ایجاد اقتصاده��ا و جوامع پایدار، 

انعطاف پذیر و عادلانه تمرکز دارد.

صادراتچین،اقتصادجهانراتهدیدمیکند
تهدیدصادراتارزانچینی

وزیر دارایی فرانس��ه، هم زمان با شکل گیری موجی از انتقادات مشترک از 
س��وی گروه هفت، اعلام کرد کل اقتصاد جهان به دلیل مازاد صادرات ارزان 
چین در خطر اس��ت. »برونو لومر«، وزیر دارایی فرانس��ه در مصاحبه با شبکه 
»بلومبرگ« با هش��دار نس��بت به خطری که مازاد صادرات ارزان چین برای 
اقتص��اد جهان ایجاد می کن��د، گفت: »ما با مدل اقتصادی که در آن چین در 
حال تولید دستگاه های صنعتی بیشتر و ارزان  قیمت تر است مشکل  داریم، زیرا 
می تواند تهدیدی نه تنها برای اتحادیه اروپا و آمریکا، بلکه برای اقتصاد جهانی 
باشد و باید هرچه سریع تر به این موضوع رسیدگی شود.« کشورهای صنعتی 
پیشرو در حال ائتلاف در برابر چالش سخت تر و یکپارچه تر ظرفیت های مازاد 
در چین هستند که به گفته آنها تولیدکنندگان داخلی آنها را تهدید می کند. 
روس��ای مالی گروه هفت در نشس��تی در استراسای ایتالیا، با بردن نام چین، 
بر سر واکنش نشان دادن به اقدامات مضر این کشور و اندیشیدن به اقدامات 
لازم برای اطمینان از وجود ش��رایط براب��ر در رقابت با یکدیگر توافق کردند. 
این کلمات نشان دهنده تشدید زبان رویکرد کشورهای صنعتی در برابر چین 
است. بیانیه گروه هفت در پی بیانیه روز جمعه واشنگتن مبنی بر اینکه »جو 
بایدن« رئیس جمهور آمریکا، تعرفه ها را بر صدها کالای وارداتی چین مجددا 
اعمال خواهد کرد، منتشر شد. در همین حال، اتحادیه اروپا به پایان تحقیقات 
مربوط به یارانه خودروهای الکتریکی نزدیک می ش��ود که احتمالا به اقدامات 
دفاع��ی علیه صادرات خودرو چین منجر خواهد ش��د. انتظار می رود اقدامات 
متقابل بالقوه اتحادیه اروپا براساس رویکرد متفاوت قوانین و رویه های سازمان 
تجارت جهانی، به طور قابل توجهی کم رمق تر از آمریکا باشد. »لومر« در نشست 
گروه هفت گفت که کشورهای عضو باید تبادل اطلاعات را تقویت کنند و روند 
ارزیابی مش��ترکی از اقدامات صنعتی چین ایج��اد کنند. بااین وجود، او اصرار 
داش��ت که اتحادیه اروپا همه ابزارهای لازم برای برقراری مجدد زمینه بازی 

برابر را در اختیار دارد.

احتمالتمدیدمحدودیتعرضهاوپکپلاسوجوددارد
صعودمحتاطانهقیمتنفت

قیم��ت نفت در معاملات روز دوش��نبه بازار آس��یا که معامله گران 
منتظر نشس��ت دوم ژوئن تولیدکنندگان اوپک پلاس و روشن شدن 
تصمیم این گروه بودند، تغییر چندانی نداش��ت. بهای معاملات نفت 
برن��ت برای تحویل در ژوئیه، با ۱8 س��نت افزایش، به 82 دلار و ۳۰ 
سنت در هر بشکه رسید. قرارداد اوت با 2۵ سنت افزایش، به 82 دلار 
و 9 سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا با 2۴ سنت افزایش، به 77 دلار و 9۶ سنت در هر بشکه رسید.

هفته گذشته پس از اینکه مقامات بانک مرکزی آمریکا برای افزایش بیشتر 
نرخ های بهره به منظور کنترل تورم بالا، ابراز تمایل کردند، نفت برنت حدود 
2 درصد کاهش هفتگی و شاخص نفت آمریکا، حدود ۳ درصد کاهش هفتگی 
به ثبت رساند. انتظار می رود به دلیل تعطیلات عمومی روز دوشنبه در آمریکا 
و انگلی��س، حجم معاملات بازار اندک باش��د. اوپک روز جمعه اعلام کرد که 
نشس��ت آتی وزیران اوپک پلاس با یک روز تاخیر و به صورت آنلاین برگزار 
می شود. این تولیدکنندگان درباره تمدید یا عدم تمدید محدودیت عرضه به 
میزان 2.2 میلیون بشکه در روز در نیمه دوم سال 2۰2۴ مذاکره خواهند کرد. 
سه منبع آگاه در اوپک پلاس به »رویترز« گفتند: احتمال تمدید محدودیت 
عرضه وجود دارد. »سوگاندها ساچدوا«، موسس شرکت تحقیقاتی »اس اس 
ولث استریت« در این باره گفت: انتظار می رود بهای معاملات نفت، رشد امروز 
را با این انتظار که محدودیت عرضه اوپک پلاس ادامه پیدا خواهد کرد، حفظ 
کند. با این حال، جهت حرکت قیمت نفت تحت تاثیر آمار ش��اخص قیمت 
تولیدکننده آمریکا قرار خواهد گرفت که هفته جاری قرار اس��ت منتشر شود 
و بر رویکرد فدرال رزرو در اصلاح احتمالی نرخ های بهره تاثیرگذار است. این 
کاه��ش تولید به همراه ۳.۶۶ میلیون بش��که در روز محدودیت عرضه که تا 
پایان سال ادامه خواهد داشت، معادل حدود ۶ درصد از تقاضای جهانی برای 
نفت اس��ت. اوپک اعلام کرده که یک سال دیگر رشد نسبتا قوی تقاضا برای 
نفت به میزان 2.2۵ میلیون بشکه در روز را پیش بینی می کند؛ در حالی که 
آژانس بین المللی انرژی، رشد بسیار کمتر تقاضا به میزان ۱.2 میلیون بشکه 

در روز را انتظار دارد.

خبرنــامه

فرصت امروز: در چهارمین روزی که محدودیت 2 درصدی نوسان قیمت 
سهام اعمال شده است، شاهد تداوم نزول بازار سهام هستیم. شاخص کل 
بورس تهران در اولین روز معاملاتی هفته جاری، کانال 2 میلیون و ۱۰۰ 
هزار واحد را از دس��ت داد و روز یکشنبه 2۰ هزار واحد و روز دوشنبه 22 
هزار واحد دیگر ریخت تا نهایتا به سطح 2 میلیون و ۵۶ هزار واحد برسد. 
ش��اخص کل هم وزن نیز در معاملات روز گذش��ته ۵ ه��زار و ۱72 واحد 
کاهش یافت و در تراز ۶8۰ هزار و ۳82 واحدی ایستاد. در آن سوی بازار 
سهام، شاخص کل فرابورس با افت 2۱۳ واحدی به سطح 22 هزار و ۳۶8 
واحد و شاخص هم وزن فرابورس با کاهش هزار و ۶79 واحد به سطح ۱۱9 

هزار و 7۴9 واحد رسید.
جریان خ��روج پول حقیقی برای پنجمین روز متوال��ی ادامه پیدا کرد 
و ۳۶۳ میلیارد تومان پول حقیقی از بازار س��هام خارج ش��د. نماد بوعلی 
بیش��ترین خ��روج پول حقیقی را ب��ه ارزش ۴9 میلیارد تومان داش��ت و 
نماده��ای فولاد، وس��الت، بورس و وامی��د در رده های بعدی ایس��تادند. 
بیشترین ورود پول حقیقی نیز به نمادهای غبهار، وخارزم، خساپا، پارسیان 
و وبملت تعلق داشت. نمادهای فولاد، فملی، فارس، شپنا، وامید و شبندر 
از جمله نمادهای قرمزپوش بورس بودند که بیشترین اثر را در افت شاخص 
کل داش��تند. در س��وی دیگر، نمادهای شهر، تنوین و تایرا با اثر مثبت بر 
شاخص کل همراه شدند. در بازار فرابورس نیز نمادهای شگویا، زاگرس و 
آریا بیش��ترین اثر کاهنده و نمادهای تماوند، حخزر و حگهر بیشترین اثر 
فزاینده را بر شاخص کل داشتند. در بین نمادهای پرتراکنش بورس نماد 
فولاد بیش��ترین تراکنش را داشت و شستا و ذوب در رتبه های بعدی قرار 

گرفتند. در فرابورس نیز فزر، خاور و فصبا بیشترین تراکنش را داشتند.
ارزش معاملات کل بازار س��هام به ۳97 ه��زار و 22۳ میلیارد تومان 
رس��ید. ارزش معام��لات اوراق بدهی در بازار ثانوی��ه ۳9۱ هزار و ۴۵۳ 
میلی��ارد تومان بود که 99 درص��د از ارزش کل معاملات بازار را در این 
روز تشکیل می دهد. ارزش معاملات خرد نیز با افزایش ۴۳ درصدی به 
نس��بت روز معاملاتی قبل به رقم 2 هزار و 9۳۶ میلیارد تومان رس��ید. 
نماد فولاد بیش��ترین ارزش معاملات بازار سهام را به میزان 9۳ میلیارد 
توم��ان به خود اختصاص داد. پس از ف��ولاد نیز وبملت، بوعلی، فملی و 
خودرو در رتبه های بعدی بیش��ترین ارزش معام��لات قرار گرفتند. در 
جدول حجم معاملات نیز س��هام ذوب با تع��داد ۶۰7 میلیون و ۶۶29 
هزار و 28۱ سهم در صدر قرار گرفته است. شستا در رتبه دوم بیشترین 
حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه س��وم به وبملت تعلق داشت. دو 
نماد فولاد و خودرو نیز در رتبه های بعدی بیشترین حجم معاملات بازار 
قرار داش��تند. در پایان معاملات دوش��نبه، ۳۰ نماد صف خرید داشتند 
و ۳7۶ نماد با صف  فروش مواجه ش��دند. مجموع ارزش صف های خرید 
با رش��د ۴۵۳ درصدی نس��بت به روز کاری قبل به ۱۰۵ میلیارد تومان 
افزایش یافت و مجموع ارزش صف های فروش نیز با ریزش ۴9 درصدی 

به هزار و 229 میلیارد تومان رسید.
در جریان معاملات روز دوشنبه 7 خردادماه، شاخص کل با افت بیش از 
22 هزار واحدی کار را تمام کرد تا ارزش بورس و اوراق بهادار تهران در این 
روز در حوال��ی 7۰۶۴ همتی قرار بگیرد. ارزش معاملات در حوالی ۳۵۰۰ 
میلیارد تومان قرار گرفت. ارزش بازار نیز همچنان مسیر نزولی را دارد و از 

8 هزار همتی ابتدای اردیبهش��ت ماه خود را به عدد 7۰۶۴ همت رسانده 
است. چیزی نزدیک به ۱۰۰۰ همت از ارزش بازار بورس تهران ظرف یک 
ماه کاری از بین رفت. عدد شاخص کل بورس و اوراق بهادار تهران نیز از 
محدوده های 2.۳ میلیون واحدی، خود را در یک قدمی 2 میلیون واحدی 
می بین��د و تنها ۵۶ هزار واحد با آن فاصل��ه دارد. در جریان معاملات روز 
دوش��نبه، شاخص کل بورس بیش از 22 هزار واحد دیگر از ارتفاع خود را 
از دس��ت داد تا مسیر نزولی شروع ش��ده از اردیبهشت ماه همچان بدون 
توقف ادامه یابد. ارزش کم معاملات مدت هاست که گریبان بازار را گرفته و 
عدم وجود بزرگان بازار را نشان می دهد. به نظر می رسد تا زمانی که ارزش 
معاملات افزایش پیدا نکند )ورود بزرگان به بازار(، وضعیت بازار سرمایه در 

سایه ابهامات فضای سیاسی همچنان پابرجا خواهد بود.
بازار این روزها بیش��تر به فضای سیاس��ی توجه دارد و با دامنه نوس��ان 
مح��دود 2 درصدی و ب��ا ارزش معاملاتی پایین عملا دس��ت از معامله و 
فعالیت کشیده است. فضای سیاس��ی این روزها معطوف به شروع به کار 
مجلس دوازدهم و انتخابات ریاست جمهوری زودهنگام است. ظاهرا بازار 
این روزها بیشتر سیگنال سیاسی را می پذیرد تا تحلیل بنیادی شرکت ها 
و صدالبته تحلیل های تکنیکالی را. مراسم افتتاحیه مجلس دوازدهم دیروز 
در صحن مجلس و با حضور چند تن از روس��ای پیش��ین مجلس و برخی 
مسئولان لش��کری و کشوری برگزار شد. س��ی و یکمین همایش سالانه 
سیاس��ت های پولی و ارزی نیز روز دوش��نبه برگزار شد و رئیس کل بانک 
مرکزی در مورد بازار بورس اینطور گفته است که نمی خواهیم سیاست های 

بانک مرکزی موجب کاهش ارزش سهام بازار سرمایه شود.

محدودیتنوسانقیمتمانعریزشبورستهراننشد

پنجمین روز خروج پول حقیقی

مجل��س دوازدهم در حالی آغاز به کار کرد که فضای سیاس��ی کش��ور 
همچنان تحت تاثیر درگذشت ش��هادت گونه رئیس جمهور و همراهانش 
اس��ت و رقابت ها بر سر صندلی کرسی ریاست مجلس بالا گرفته است. در 
ساعت 8 و 2۰ دقیقه صبح دوشنبه )7 خردادماه( زنگ آغاز به کار مجلس 
دوازده��م به صدا درآمد تا مراس��م افتتاحیه پارلمان جدی��د در روزی که 
رئیس دولت سیزدهم، »غایب بزرگ« مراسم بود برگزار شود. تکلیف 29۰ 
کرسی پارلمان دوازدهم طی دو مرحله در تاریخ های ۱۱ اسفندماه ۱۴۰2 
و 2۱ اردیبهش��ت ۱۴۰۳ با مشارکت ۴۱ درصدی مردم در پای صندوق ها 
مش��خص ش��د. افتتاحیه مجلس دوازدهم در حالی به مثابه ادوار گذشته 
در موعد مقرر برگزار ش��د که حال و هوای سیاست کشور همچنان تحت 
تاثیر ش��هادت رئیس جمهوری از یک س��و و برگزاری زودهنگام انتخابات 
ریاس��ت جمهوری چهاردهم از سوی دیگر قرار داد. تحت تاثیر همین فضا 
لباس مش��کی هنوز بر تن برخی مهمانان مراس��م افتتاحیه بود و از سوی 
دیگر دوربین عکاس��ان و نگاه خبرنگاران روی چهره هایی زوم شده بود که 
این روزها نام شان به عنوان کاندیدای احتمالی انتخابات ریاست جمهوری 
مطرح است؛ از »محمدباقر قالیباف« گرفته تا »محمد مخبر« و... در مراسم 
افتتاحیه مجلس دوازدهم، »علی لاریجانی«، »علی اکبر ناطق نوری«، »حداد 
عادل«، »سیدحسن خمینی«، »سردار قاآنی«، »سرلشکر باقری«، »سردار 
رادان«، »آی��ت الله جنت��ی«، »محمد مخبر«، »محس��نی اژه ای« و جمعی 
از مقامات کش��وری و لش��کری )از فرماندهان ارتش و سپاه تا دولتمردان 
س��یزدهم( حضور پیدا کرده بودند. ورود »سیدحس��ن خمینی« به همراه 
»علی اکبر ناطق نوری« و »محمد مخبر« در کنار »سرلشکر باقری« و البته 
»حداد عادل« و »علی لاریجانی« از جمله تصاویر ورود مهمان ها به صحن 
مجلس بود. همچنین جایگاه »ابراهیم رئیسی« و »حسین امیرعبداللهیان«، 

دو شهید سانحه سقوط بالگرد به قاب عکس هایی از آنها مزین شده بود.
همهآمدهبودندبهجزیکنفر

در ابت��دای این مراس��م، »مهدی عبدالملکی«، مع��اون قوانین مجلس 
ش��ورای اس��لامی پش��ت تریبون قرار گرفت و در مورد ش��یوه کار هیأت 
رئیسه س��نی مجلس دوازدهم توضیحاتی ارائه داد. براساس گفته های او، 
»علاءالدین بروجردی« به عنوان رئیس س��نی، »حس��ینعلی شهریاری« 
به عنوان نایب رئیس س��نی، »عبدالحس��ین همتی س��راپرده« به عنوان 
دبیر اول و »عباس قدرتی زورم« به عنوان دبیر دوم هیأت رئیس��ه س��نی 
مجلس انتخاب ش��دند. س��پس »علاءالدین بروج��ردی« به عنوان رئیس 
س��نی مجلس دوازدهم، ریاس��ت این جلسه را بر عهده گرفت و مجلس با 
حضور هیأت رئیس��ه سنی در جایگاه آغاز به کار کرد. بعد از تلاوت آیاتی 
از قرآن کریم، »علیرضا ش��ریفی«، معاون اجرایی مجلس با دعوت رئیس 
س��نی با حضور در پش��ت تریبون مجلس، خطاب به منتخبان مجلس و 
مهمانان این مراس��م، گفت: »به استحضار می رساند حوزه اداری و اجرایی 
مجلس شورای اسلامی با بهره مندی از تجربه گرانقدر یازده دوره پیشین، 
نس��بت به اتخاذ تمهیدات شایسته و بایسته به منظور آغاز به کار مجلس 
دوازدهم اقدام کرده که در این فرصت کوتاه، نمای مختصری از اقدامات را 
خدمت عزیزان بیان می کنم. مدیریت دانش و توانایی به منظور دسترسی 
به تجربه ها و آموزه های آزموده ش��ده در ادوار گذش��ته که با بهره گیری 
از ابزار و ش��یوه های نوین صورت گرفته با قابلیت های جدید در راس��تای 
کارآمدس��ازی، شفاف سازی، هوشمندس��ازی و مردمی سازی در دسترس 
نمایندگان محترم قرار داشته است. برگزاری نشست های آشنایی منتخبین 
با فرآیندهای قانونگذاری و نظارت با حضور فعال و مشتاقانه ایشان، افزون 
بر اینکه با تعاملات برقرار شده، موضوعات متنوع اداری این عزیزان نیز قبل 

از شروع افتتاحیه تسهیل شد.«

توصیهرهبریبهساکنانبهارستان
در ادامه مراس��م نیز »حجت الاس��لام والمسلمین محمدی گلپایگانی«، 
پیام رهبر انقلاب به مناسبت آغاز به کار دوازدهمین دوره مجلس شورای 
اس��لامی را قرائت کرد. در بخشی از پیام رهبر انقلاب به منتخبان جدید 
مجلس دوازدهم آمده است: »نکته ای که همواره بر آن تأکید می کنم، آن 
اس��ت که مجلس باید آرامش بخش و امیدآفرین و برانگیزاننده  همّت ها و 
دعوت کننده به همدلی و برادری در محیط عمومی کش��ور باشد. در خود 
مجلس نیز مس��ابقات بی فایده رس��انه ای و مجادلات مضرّ سیاسی، وقت 
و عمر کوتاه دوران مس��ئولیّت را به خود مصروف نس��ازد؛ وگرنه ظرفیّت 
ارزش��مند حضور نمایندگان در این جایگاه والا ضایع خواهد ش��د و این 
خس��ارت بزرگی اس��ت. نکته  دیگر درباره س��وگند نمایندگی است. این 
سوگند، نمایشی و تشریفاتی نیست؛ سوگندی حقیقی و مسئولیّت زا است 
که در دنیا و آخرت گریبان گیر خواهد بود. نمایندگان محترم، ناگزیر باید 
در همه مدّت نمایندگی، بندبندِ این سوگند شرعی را در پیش چشم داشته 
باش��ند و پایبندی به آن را معیار قضاوت درب��اره عملکرد خویش بدانند. 
نکته بعدی مربوط به التزامات اخلاقی اس��ت. ش��هیدان پرواز اردیبهشت 
-که اکنون سراسر کشور داغدار آنها است- یکی از خصوصیّات شان رعایت 
فضیلت ه��ای اخلاقی بود. مراقبت از خویش در ای��ن زمینه را باید جدّی 
گرف��ت. نکته آخر یادآوریِ این حقیقت اس��ت که هر ی��ک از نمایندگان 
مجلس، نماینده همه ملّت ایران اس��ت؛ این بدان معناس��ت که کار اصلی 
نماینده تأمین منافع ملیّ اس��ت. پیگیری مس��ائل حوزه  انتخابیّه باید در 
چارچوب نگاه کلان به مس��ائل کش��ور انجام گیرد و از تصویب طرح های 
آبادانی به صورت افراطی و بیرون از حدّ طاقت بودجه  عمرانی پرهیز شود.«

سوگندنمایندگانبرحفظحقوقملت
آیین افتتاح مجلس دوازدهم سپس با ادای سوگند نمایندگان ادامه پیدا 
کرد. پارلمان نش��ینان مجلس دوازدهم طبق اصل ۶7 قانون اساسی، متن 
سوگند نمایندگی را قرائت کردند. آنها سوگند یاد کردند که پاسدار حریم 
اسلام و نگهبان دستاوردهای انقلاب اسلامی ملت ایران و مبانی جمهوری 
اسلامی باش��ند. »علاءالدین بروجردی«، رئیس سنی مجلس نیز در نطق 
خ��ود در آیین افتتاحیه مجلس دوازدهم تاکید کرد: »مجلس دوازدهم در 
ش��رایطی کار خود را آغاز می کند که ملت ایران در س��وگ و غم از دست 
دادن رئی��س جمهور پرتلاش و امین و وزی��ر خارجه، امام جمعه محبوب 
تبریز و استاندار انقلابی و متدین آذربایجان شرقی و دیگر همراهان هستند؛ 
هرگز متص��ور نبودیم که این اجلاس بدون حضور رئیس جمهور ش��هید 
برگزار شود.« او با بیان اینکه »آنچه موجب تسلی خاطر است، وجود مبارک 
رهبری حضرت آیت الله خامنه ای اس��ت که در همان ساعت نخست ضایعه 
غمبار به مردم ایران اطمینان داد که خللی در امور کش��ور وارد نمی ش��ود 
و مجلس دوازدهم در مس��یر حرکت به س��مت قله پیشرفت رفته آن هم 
در ش��رایطی که منطقه در مس��یر تحولات حس��اس قرار دارد و ما وظیفه 
خطیر داریم«، گفت: »کشور ما در عرصه اقتدار ملی فراتر از سند چشم انداز 
ق��رار دارد اما در برخی عرصه ها به ویژه اقتصادی کش��ور دچار کاس��تی و 
نارسایی است.« سخنرانی وزیر کشور و ارائه گزارشی درباره نحوه برگزاری 
انتخاب��ات ای��ن دوره مجلس، بخ��ش دیگری از مراس��م افتتاحیه مجلس 
دوازدهم بود. احمد وحیدی در این باره گفت: »برگ درخش��ان دیگری از 
برگزاری انتخابات آزاد، امن، سالم و توأم با رقابت براساس ۴ مؤلفه راهبردی 
رقابت، سلامت، امنیت و مشارکت در دوره اخیر رقم خورد، در این طراحی 
و ارتقای س��امانه های دقیق برای برگ��زاری انتخابات علاوه بر تحقق دولت 
الکترونیک در حوزه انتخابات شکل جدیدی از هماهنگی نظام مند کارآمد 
و اثربخش میان س��طوح مختلف کش��ور را به نمایش گذاش��تند. علاوه بر 

این، به کارگیری سامانه های هوشمند الکترونیکی، ضامن سلامت و صحت 
انتخابات و اطمینان بخش برای ملت ایران در عرصه انتخابات بود.«

روایتمحمدمخبرازابراهیمرئیسی
آخرین س��خنران مراس��م افتتاحیه، »محمد مخبر«، سرپرست ریاست 
جمهوری بود. او در بخش��ی از س��خنان خود به حادثه تلخ سقوط بالگرد 
حامل رئیس جمهوری اشاره کرد و گفت: »در همین چند روز که اتفاقات 
را پشت سر گذاشتیم و در اصل کلیدی ترین مهره اداره کشور را از دست 
دادیم به رغم اینکه تمام کش��ور مراسم تش��ییع پیکر پاک این عزیزان را 
برگزار می کرد مجلس خبرگان س��روقت کار خود را ش��روع کرد. مجلس 
ش��ورای اس��لامی نیز به وقت فعالیت خود را آغاز کرد. همان مطلبی که 
رهبری در لحظه اول فرمودند که کارهای اداری کشور نباید با هیچ خللی 
مواجه ش��ود و هیچ برنامه ای نباید به تاخیر بیفتد، همانطور ش��د.« او در 
ادامه افزود: »بنده از نزدیک با شهیدان مواجه بودم؛ این شهیدان یکسری 
ویژگی های شخصی داشتند که این محبوبیت کنونی آنها نمی تواند جدا از 
این ویژگی ها باش��د. بنده در این جریانات اخیر حس کردم که هیچ عمل 
صالحی بالاتر از خدمت به مردم و تبعیت از رهبری نیس��ت. گاهی شهید 
رئیسی از برخی مسائل ناراحت می شدند و می خواستند حرفی بزنند و یا 
عمل��ی انجام دهند اما به بنده می گفتند اگر این کار را انجام دهم دل آقا 
ناراحت می شود با این جمله خودش آرامش می یافت و این کار را نمی کرد. 

ریشه این رفتار، خدامحوری و اخلاصی بود که ایشان داشت.«
به گ��زارش »خبرآنلاین«، ثبت تصاوی��ری از چهره خندان »محمدباقر 
قالیباف« و »مجتبی ذوالنوری«، دو مدعی اصلی کس��ب کرس��ی ریاست 
مجلس دوازدهم در صحن علنی از جمله حواشی این مراسم بود. در ادامه 
مراس��م نیز کلیپی از رئیس جمهور فقید ایران منتشر شد که باعث گریه 
و متأثر ش��دن »محمد مخبر« و س��ایر دولتمردان سیزدهم شد. از دیگر 
حواشی مهم مراسم، انتشار عکسی از »محمود نبویان«، منتخب تهران در 
مجلس هنگام پخش دعوت نامه بود. او که یکی از گزینه های نایب رئیسی 
مجلس دوازدهم اس��ت، در مراس��م افتتاحیه مجلس، برگه هایی شبیه به 
دعوتنام��ه میان نمایندگان مجلس پخش کرد که با توجه به جلس��ات و 
رایزنی های روزهای اخیر درباره انتخابات هیات رئیسه، به نظر می رسد این 

دعوتنامه ها معطوف به همین موضوع باشد.
شعبپانزدهگانهمجلستشکیلشد

در مراسم افتتاحیه مجلس دوازدهم همانقدر که غیبت رئیس جمهوری 
فقید به چش��م آمد، تصویر ۴ رئیس مجلس پیشین یعنی »ناطق نوری«، 
»حداد عادل«، »لاریجانی« و »قالیباف« نیز از جمله تصاویر وایرال ش��ده 
این مراس��م بود. خوش و بش »لاریجانی« و »قالیباف« از یکس��و و گپ و 
گفت »حداد عادل« و »ناطق نوری« نیز ش��کار دوربین عکاس��ان شد. در 
انتهای این مراسم نیز شعب پانزده گانه مجلس دوازدهم تشکیل شد. شعب 
پانزده گانه مجلس دوازدهم برای بررس��ی اعتبارنامه منتخبان این مجلس 
به قید قرعه مش��خص و از تریبون مجلس قرائت شد. این شعبات وظیفه 
بررسی اعتبارنامه منتخبان جدید مجلس را برعهده دارند. هر شعبه دارای 
یک رئیس، دو نایب رئیس، یک س��خنگو و دو دبیر خواهد بود و  به طور 
میانگین ۱8 عضو خواهد داشت. براساس آیین نامه داخلی مجلس، هر یک 
از شعب برای تمام دوره نمایندگی رسمیت دارند و وظیفه و اختیارات آنها 
رسیدگی به اعتبارنامه ها، تعیین اعضای کمیسیون تحقیق، تعیین اعضای 
کمیسیون تدوین آیین نامه داخلی و تشخیص صلاحیت نامزدهای عضویت 
در کمیسیون های تخصصی مجلس است. با پایان مراسم افتتاحیه مجلس 
دوازده��م، منتخبان برای تجدید بیعت ب��ا آرمان های بنیانگذار جمهوری 

اسلامی، صحن مجلس را ترک کرده و راهی مرقد امام راحل )ره( شدند.

دوازدهمیندورهمجلسآغازبهکارکرد

1۲توصیهرهبریبهمجلسجدید
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نویسنده:علیآلعلی
بازاریابی و تولید محتوا عرصه ای است که پیوند نزدیکی با بودجه در دسترس 
کسب و کارها دارد. احتمالا شما هم پس ذهن تان ایده »بازاریابی بهتر با بودجه 
بیشتر« را قبول دارید. خب در این صورت یک پیشفرض مشترک در میان تمام 
کارآفرینان و بازاریاب های دنیا وجود دارد و آن ضرورت تولید محتوای بهتر از 
سوی برندهای بزرگ است. خب این برندها نه تنها بودجه های خوبی در اختیار 

دارند، بلکه احتمالا نیروی کارشان نیز حسابی از بقیه برندها بهتر است.
بی شک س��ناریوی بالا خوش بینی بس��یار زیادی درباره موفقیت بی دردسر 
برندهای بزرگ در حوزه بازاریابی ایجاد می کند. این پیش��فرض به شما کمک 
می کند تا در رقابت با برندهای پولدار دنیا خیلی از شکس��ت ناراحت نش��وید. 
حالا اگر به ش��ما بگویی��م چنین فرضی در عمل پر از ایراد اس��ت، چه فکری 

خواهید کرد؟
قب��ول دارم تصور اینکه برندهای��ی مثل فولکس واگن یا ریباک کمپین های 
بازاریابی ناموفقی داش��ته باش��ند، خیلی سخت به نظر می رس��د، اما با کمی 
کنجکاوی با واقعیت تکان دهنده ای رو به رو می شوید. انگار که هرچه کسب و 
کارها بزرگ تر می شوند، فرکانس موفقیت شان در تولید محتوا نیز کاهش پیدا 

می کند!
ما در روزنامه فرصت امروز شکست برندهای بزرگ در عرصه تولید محتوا را 
دقیقا مثل تولیدات ضعیف برخی از فیلمسازهای بزرگ دنیا می دانیم. احتمالا 
شما هم آثار فاجعه بار زیادی از کارگردان های خوشنام دنیا را در ذهن دارید؛ از 
آن دست فیلم هایی که به محض مشاهده آدم پیش خودش فکر می کند چطور 

چنین کارگردان همه فن حریفی چنین اثر بدی را روانه گیشه ها کرده است.
م��ا در این مقاله قصد داریم کمی هم که ش��ده دلای��ل تولید محتوای بد و 
بی کیفیت از سوی برندهای بزرگ را زیر ذره بین ببریم. این امر به شما کمک 
خواه��د کرد تا درک بهتری از وضعیت برنده��ای بزرگ پیدا کرده و به عنوان 
عضوی از چنین برندهای به موقع جلوی مش��کلات را بگیرید. اگر هم صاحب 
یک کس��ب و کار کوچک هستید، نکات مورد بحث در این مقاله به شما برای 
افزای��ش توان و انگیزه تان برای رقابت با برنده��ای پولدار دنیا در زمینه تولید 
محتوا کمک خواهد کرد. خب اجازه دهید با این مقدمه یک راست برویم سراغ 

اصل ماجرا.
برندهایبزرگومحتوایبد

ماموریت ما در این بخش واکاوی دلایل مختلف تولید محتوای بد از س��وی 
برندهای بزرگ اس��ت. قبل از اینکه همه تقصیره��ا را گردن چنین برندهایی 
بیندازی��م، باید درباره یک نکته کلیدی کمی بیش��تر حرف بزنیم. اش��تباهات 
بازاریابی برای هر برند یا بازاریابی روی می دهد. درس��ت به همین خاطر ما در 
روزنامه فرصت امروز معتقدیم کارآفرینان نباید دنبال تولید یک محتوای تمام 
بی عیب و نقص بروند؛ چراکه اساسا چنین نوعی از محتوا وجود خارجی ندارد. 
در عوض یک ایده بهتر در این میان تلاش برای کاهش ایرادات محتوا تا جای 
ممکن است. اینطوری دیگر خودتان را درگیر بازی بی پایان محتوای طلایی یا 

بی عیب نخواهید کرد.
حالا که یک مقدمه کوتاه درباره بحث مان را مرور کردیم، نوبتی هم باش��د، 
بای��د برخی از نکات کلیدی درباره دلایل تولید محتوای بد از س��وی برندهای 
بزرگ را به اتفاق یکدیگر مرور کنیم. پس آماده باشید تا یک راست برویم سراغ 

بخش هیجان انگیز ماجراجویی مان.
ترافیکبیشترهمیشهبهتراست!

اولی��ن دلیل مهمی ک��ه در توجیه تولید محتوای بی کیفیت به پسُ��ت آدم 
می خورد، علاقه کسب و کارها به جذب ترافیک بیشتر است. خب شما با دست 
خالی نمی توانید ترافیک بیشتر جذب کرده و این امر از نقطه نظرهای متفاوت 
برای تان چالش برانگیز می ش��ود. حتی برندهایی مثل اپل نیز چاره ای به غیر از 

سرمایه گذاری بر روی تبلیغات و تولید محتوا ندارند.
نکت��ه کلیدی در این میان رابطه میان تعداد محتوا و س��ئوی برندهاس��ت. 
به زبان س��اده، برندهای بزرگ یاد گرفته اند با تولید محتوای بیش��تر در عمل 
ترافیک بیشتری نیز برای سایت یا اکانت شان در شبکه های اجتماعی خواهند 
داشت. این مسئله ای است که بسیاری از مدیران در شرکت های بزرگ بر روی 
آن تاکید دارن��د؛ چراکه به تجربه مزیت بالای تولید محتوای پرتعداد را درک 

کرده اند.
وقت��ی یک برند محتوای زیادی تولید می کند، به م��رور همه کاربران با آن 
مواجه خواهند شد. این امر موجب اثرگذاری بهتر بر روی مخاطب شده و اوضاع 

برندها را نیز به طور قابل ملاحظه ای بهبود می بخشد.
بخش تاریک سناریو بالا کاهش کیفیت محتوا به موازات تاکید بر روی کمیت 
اس��ت.  یک تیم بازاریابی که در حالت عادی هفته ای یک محتوای اس��تاندارد 
تولی��د می کند، وقتی با تقاضای روزی دو یا س��ه محتوا رو به رو ش��ود، دیگر 

کیفیت کارش مثل سابق نخواهد بود.
ش��اید فکر کنید برندهای بزرگ همیشه با سرعت مثال زدنی در پی کاهش 
ایرادات و اشتباهات دپارتمان های مختلف شان هستند. خب در این صورت باید 
حسابی ناامیدتان کنیم؛ چراکه در دنیای کسب و کار اصلا چنین جریانی برقرار 
نیس��ت. در عوض کارآفرینان ترجیح می دهند با هزینه ای کم، محتوای فراوان 
حتی با کیفیت بد تولید کنند؛ چراکه با همین دس��ت فرمان وضعیت سئوی 

آنها بهتر خواهد شد.
یادتان باش��د، در دنیای دیجیتال امروز هیچ جوره نمی ش��ود سر کاربران یا 
مش��تریان را کلاه گذاشت. یکی از نتایج تولید محتوای بی رویه تمایل کاربران 
برای اس��تفاده از انواع افزونه های مسدودسازی تبلیغات )اد بلاکر( است. با این 
حس��اب شاید برندها سئوی بهتری با تولید بیشتر محتوا به دست بیاورند، اما 
در عم��ل این محتوا نرخ تبدیل بی نهایت پایینی خواهد داش��ت. خب کاربران 
که اعصاب شان را از سر راه نیاورده اند که همین طور مفت و مجانی تقدیم شما 
کنند. در عوض باید کمی هم که شده به فکر جست وجوی راحت و بی دردسر 

خودشان در فضای آنلاین باشند.
نکت��ه طنز ماجرا، آگاه��ی اغلب برندهای بزرگ از این وضعیت اس��ت. آنها 
خوب می دانند محتوای پرتعدادشان عملا نرخ تبدیل پایینی دارد، اما در چشم 

مخاطب بودن را به این نکته ترجیح می دهند.
بی ش��ک کس��ب و کارهای نوپا یا کوچک هرگز چنین معادله ای را صحیح 
نمی دانند. با این حال در دنیای کس��ب و کار همیشه اوضاع مطابق میل من و 
ش��ما جریان ندارد. این خودش فضای بس��یار خوبی برای کارآفرینان تازه وارد 
ب��ه بازارها برای رقابت با برندهای بزرگ بر س��ر کیفی��ت محتوا و نرخ تبدیل 
است.  فکر می کنم حالا دیگر دلایل موفقیت برخی از برندهای کوچک در برابر 

غول های بازار را به خوبی درک کنید.
هزینهپایینتولیدمحتوابرایبرندهایبزرگ

نکته دیگری که موجب تولید محتوای پرتعداد و صدالبته بی کیفیت از سوی 
برندهای بزرگ می شود، هزینه پایین این فرآیند برای آنهاست. خب برندهای 
بزرگ لازم نیس��ت هزینه های گزافی برای تولید محتوا پرداخت کنند. تقسیم 
کار دقیق و ماش��ینی کردن تم��ام کارها به آنها برای اثرگ��ذاری بهتر بر روی 
مخاطب هدف کمک شایانی می کند. این دقیقا همان مسئله ای است که فرآیند 

تعامل با مخاطب هدف را به طور کامل دگرگون می سازد.
سوال اصلی در این بخش چگونگی تولید محتوای کم هزینه از سوی برندهای 
بزرگ است. خب این برندها در مسیر موردنظر به طور کلی دو راهکار دم دست 
دارند. اول از همه آنها س��راغ برون س��پاری فرآیندها می روند. بدین معنا که به 
جای همکاری رسمی با بازاریاب ها در قالب فریلنسری با آنها همکاری می کنند. 
از آنجایی که چنین برندهایی ش��هرت زیادی در بازار دارند، معمولا تلاش شان 
برای اثرگذاری بر روی مخاطب موجب جلب نظر فریلنس��رها می شود. شما را 
نمی دانم، ولی من که دوست دارم از طریق همکاری با این افراد خرده اعتباری 

برای خودم کسب کنم. حالا ماجرا منطقی تر به نظر می رسد، مگر نه؟ 
نکت��ه دیگری که در این میان باید مد نظر داش��ت، اعتبار قبلی اس��ت که 
برندهای بزرگ در بازار دارند. خب برندی مثل نایک به خاطر دهه ها فعالیت در 
دنیای کسب و کار حسابی طرفدار برای خودش در چهار گوشه دنیا جمع کرده 
است. به طوری که حتی اگر در طول سال فقط یکی از کمپین های بازاریابی اش 
هم کیفیت خوبی داشته باشد، همه محتواهای به درد نخور را پوشش خواهد 
داد. بی ش��ک برندهای کوچک از چنین مزیتی در تعامل با مخاطب برخوردار 
نیس��تند. به همین خاطر همیشه به خودشان فش��ار می آورند تا دائما بهترین 
محتوای ممکن را تولید کنند. این مس��ئله ای اس��ت که اغلب اوقات برای آنها 
چالش برانگیز می شود؛ چراکه تولید مداوم محتوای خوب هم هزینه و هم انرژی 

زیادی می گیرد.
مسئله دیگری که در این میان باید مدنظر داشت، بهره مندی برندهای بزرگ 
از توان نیروهای آزمایشی شان است. احتمالا برای شما هم پیش آمده در ابتدای 
مس��یر حرفه ای تان اقدام به همکاری با برندهای نام آشنا کنید. در این صورت 
ش��ما باید دست کم یک ماه به طور آزمایش��ی و بدون دریافت حقوق در این 
برندها فعالیت داشته باشید. این امر یعنی برندهای بزرگ به نیروی کار رایگان 
برای مدتی محدود دسترسی دارند. این امر هزینه های بازاریابی و تولید محتوا 

را ب��ه طور قابل ملاحظ��ه ای کاهش می دهد. به طوری ک��ه تولید محتوا، ولو 
بی کیفیت، دیگر گزینه ای س��خت، زمانبر یا پرهزینه نخواهد بود. فکر می کنم 
شما هم اگر جای مدیران یک برند بزرگ بودید، همین تصمیم مبنی بر تولید 

محتوای متعدد را می گرفتید، مگر نه؟ 
برندبزرگیعنیمخاطبگستردهتر

هرچه یک برند بزرگ تر می شود، دامنه مخاطب هدفش هم توسعه می یابد. 
اول اجازه دهید مفهوم برند بزرگ را کمی با هم بررسی کنیم. خب منظور ما 
صرفا اس��تخدام حجم بالایی از نیروی کار نیس��ت. چه بسا این روزها خیلی از 
برنده��ای بزرگ در عمل کارمندان محدودی دارن��د؛ چراکه تقبل هزینه های 
مربوط به کارکنان به این سادگی ها امکان پذیر نیست. پس چرا به این کسب و 

کارها صفت بزرگ اضافه می شود؟
ماجرا از این قرار است که معیار بزرگی یک برند دامنه خدمات و محصولاتی 
اس��ت که روانه بازار می کند. بر این اس��اس برندی مث��ل جیپ به خاطر تنوع 
محصولات و بازارهایی که در آن حضور دارد، یک برند بزرگ محسوب می شود. 
این در حالی اس��ت که یک س��وپرمارکت محلی به خاطر محدودیت کیفی و 
عددی محصولاتش چندان بزرگ به حس��اب نمی آید. ماجرا عجیب و پیچیده 

شد، نه؟ 
خ��ب اجازه دهید به ارتباط می��ان بزرگی برند و تولید محتوای بد برگردیم. 
وقتی یک برند بزرگ می ش��ود، مخاطب متنوع و گوناگونی خواهد داشت. این 
امر سبب می شود تا بسیاری از معادلات این برند با چالش رو به رو شود. مثلا 
اینکه برند مورد نظر دیگر نمی تواند فقط برای یک بازار یا حتی فرهنگ خاص 
تولید محتوا کند. شخصی س��ازی محتوا در ای��ن میان مثل یک چاقوی دولبه 
عمل خواهد کرد. از یکسو فرصت های تازه ای برای تعامل با مشتریان بالقوه تازه 
فراهم می کند و از سوی دیگر اوضاع کسب و کارها را حسابی به هم می ریزد؛ 

چراکه باید جواب انتظارات متنوع مخاطب جهانی شان را بدهند.
ش��رایط پیچیده بالا موجب می ش��ود بازاریاب ها و مدیران به س��وی تولید 

محتوای بیشتر حتی به بهای قربانی کردن کیفیت کار بروند.
به نظر شما سناریوی بالا به این سادگی قابل حل است؟ شاید پیش خودتان 
دلایل بس��یار زیادی مبنی بر ضرورت کل این مس��ئله بیاورید، اما یادتان نرود 
در دنیای امروز بس��یاری از برندها عملا دغدغه های زیادی دارند. به طوری که 

کیفیت محتوا تقریبا آخرین آنها خواهد بود.
اش��تباه نکنید، ماجرای بالا به معنای بی خیالی کامل برندها نسبت به تولید 
محتوای خوب نیست. در عوض آنها سالی یکی دوبار تمام توان شان برای طراحی 
یک کمپین عالی را به کار می گیرند. در سایر اوقات به سوی تعامل ناشناخته تر 
با مخاطب ش��ان خواهند رفت. نکته جالب اینکه چنین تفاوت معناداری میان 
محت��وای ع��ادی و بهتر یک برند بزرگ در عمل واکنش های بهتری از س��وی 
مخاطب برمی انگیزد؛ چراکه مش��اهده یک محت��وای حرفه ای به طور ناگهانی 
هم��راه با عنصر تعجب و غافلگیری نیز خواهد بود. به طوری که برند موردنظر 

برای تعامل با مخاطبش فرصت بهتری خواهد یافت. ماجرا جالب شد، نه؟ 
اجبارفضایرقابتی

آخرین دلیلی که ما در این بخش بررسی خواهیم کرد، کمی با بقیه متفاوت 
است. در حالی که تا اینجا همه دلایل ریشه درون سازمانی داشتند، معیار مورد 

بحث ما در اینجا ماهیت رقابتی و بیرونی دارد.
نکات و مزایایی که ما تا اینجای کار بررسی کردیم، شاید مزیت عجیبی برای 
برندهای بزرگ داشته باش��د، اما نکته کلیدی در آگاهی تقریبا همه برندهای 
بزرگ از آنهاس��ت. پس اصلا بعید نیست که کلی از برندهای نام آشنا و پولدار 
دنیا به طور همزمان تولید محتوای گس��ترده را در دستور کار قرار دهند. این 
مسئله ای است که برای بس��یاری از برندها شرایط بی نهایت دشواری را ایجاد 

می کند.

از نقطه نظر سناریوی بالا برندهای بزرگ حتی اگر خودشان هم بخواهند، به 
خاطر شرایط بازار امکان ترک فرآیند تولید محتوای پرتعداد را ندارند. به همین 

خاطر در دنیای کسب و کار در این چرخه دائما درگیر هستند.
اگر فکر کرده اید برندهای ب��زرگ توانایی مخالفت با جریان غالب در عرصه 
تولید محتوا را دارند، س��خت در اش��تباهید؛ چراکه اولا ی��ک برند به تنهایی، 
هر چقدر هم س��همش از بازار زیاد باش��د، شانسی برای تغییر جریان بازاریابی 
ندارد. به علاوه، ش��ما نمی توانید به تنهایی انتظار داشته باشید بقیه برندها نیز 
از ایده تان استقبال کنند. به همین خاطر خیلی از برندها به جای اینکه دنبال 
چنین تاثیراتی بروند، خود را با جریان فعلی سازگار می کنند. این اتفاقی است 
که برای برندها روی داده و موفقیت شان را مدیون آن هستند، حتی به قیمت 

تولید محتوای بی کیفیت.
یادتان باش��د، شما هیچ وقت در بازار تنها نیستید. بنابراین اگر فکر کرده اید 
می توانید به تنهایی مثل قهرمان های دنیای کمیک دنیا را تغییر دهید، سخت 
در اشتباهید. در عوض خیلی زود دنیای سفت و سخت بازاریابی از خجالت تان 

در خواهد آمد.
فک��ر می کنم حالا درک بهتری از فضای رقابتی در دنیای بازاریابی داش��ته 
باش��ید. این فضا بسیاری از انتخاب ها و فرصت های هر تیم بازاریابی را محدود 
می س��ازد. بنابراین ش��ما نمی توانید انتظار موفقیت های بزرگ در این میان را 

داشته باشید. چراکه همیشه انتخاب های تان به وسیله بازار محدود می شود.
شاید تولید محتوای پرتعداد برای بسیاری از بازاریاب ها خیلی عجیب یا حتی 
غیرمنطقی به نظر برسد، اما شما نمی توانید به این بهانه کارتان را ترک کرده یا 
انتظار واکنش های متفاوت از مشتریان را داشته باشید. خب این روزها برندهای 
بزرگ رمز موفقی��ت را در این فرآیند یافته اند. احتمالا نیز چنین فرآیندی در 
بلندمدت همچنان ادامه خواهد داشت. پس با این حساب شما نباید در مواجهه 

با چنین مسئله ای واکنش های عجیب یا تعجب آمیز از خود نشان دهید.
سخنپایانی

برندهای بزرگ در حوزه بازاریابی همیش��ه بهترین عملکرد ممکن را ندارند. 
قبول دارم خیلی وقت ها عملکرد آنها قابل تحس��ین اس��ت، اما در سایر مواقع 

محتوای تولیدی از سوی شان دست کمی از یک فاجعه تمام عیار ندارد.
مسئله بالا ما را به سوی بررسی دقیق دلایل کیفیت پایین محتوای بازاریابی 
برندهای بزرگ سوق داد. ما در این مقاله به بررسی برخی از مهمترین دلایل و 
ریشه های این مسئله پرداختیم. حالا شما در موقعیتی هستید تا داوری درستی 
درباره چرایی تداوم این فرآیند داشته باشید. این امر به شما کمک خواهد کرد 

تا چشم اندازی بهتری برای رقابت با برندهای بزرگ ترسیم کنید.
یادتان باشد، کمتر برندی در دنیا توانایی رقابت موثر با کسب و کارهای بزرگ 
را دارد. به همین خاطر شما باید از تمام فرصت های تان به بهترین شکل ممکن 
س��ود ببرید. خب درک کاستی های بازاریابی برندهای بزرگ یکی از این نکات 
کلیدی اس��ت. پس باید جهتگیری درستی برای اس��تفاده از آن داشته باشید 

وگرنه شاید حتی فرصتی برای خودنمایی در بازار نیز پیدا نکنید.
م��ن و همکارانم در روزنامه فرصت امروز امیدواریم نکات مورد بحث در این 
مقاله کمکی هرچند کوچک به شما برای درک دلایل تولید محتوای بد از سوی 
برندهای بزرگ کرده باشد. مثل همیشه اگر سوالی در این رابطه داشتید، تعارف 
را کنار گذاش��ته و آن را با ما در میان بگذارید. کارش��ناس های ما در روزنامه 

فرصت امروز همیشه آماده پاسخگویی و کمک به کسب و کار شما هستند.
منابع:

https://ahrefs.com/blog/why-big-companies-make-bad-
/content

why-do- /۱۴ /۱۱ /2۰۱7 /https : / /harrykraemer .org
/companies-make-so-many-bad-decisions

چرا برندهای بزرگ محتوای بازاریابی بی کیفیت تولید می کنند؟

سه شنبه
8 خرداد 1403

شماره 2475



۷ایران زمـــین www.forsatnet.ir7تلفن مستقیم: 86073290 ایران زمـین www.forsatnet.irتلفن مستقیم: 86073290

اخبار

در دولت سیزدهم بیش از ۱۱۰ کیلومتر پروژه راهسازی در استان اصفهان اجرا شد
اصفهان – فایزه مرادیان: مدیرکل راه و شهرســازی اســتان 
اصفهان گفت: در این استان با هدف ارتقا سطح کیفی و حذف نقاط 
حادثه خیز، بیش از ۱۱۰ کیلومتر پروژه راهسازی در دولت سیزدهم 
اجرا شــد. قاری قرآن مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان در 
خصوص عملکرد و دستاوردهای این اداره کل در حوزه راهسازی در 
دولت سیزدهم اظهار کرد: از سال ۱۴۰۰، اداره کل راه و شهرسازی 
استان اصفهان ضمن اقدام به تشکیل کارگروه های ویژه با تلاش و 
برنامه ریزی به عملیات اجرایی تمامی پروژه های اولویت دار سرعت 
بخشــید.   وی توســعه راهها و توجه به حوزه راهسازی را یکی از 

اولویت های دولت سیزدهم برشمرد و گفت: با تلاش های بعمل آمده در سال های اخیر به لطف خدا اقدامات موثری در راستای 
احداث و ارتقاء راههای استان اصفهان انجام شده است.   مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان با بیان اینکه استان اصفهان به 
عنوان کریدور شمال به جنوب و شرق به غرب کشور از اهمیت تردد بالایی برخوردار است، افزود: این استان، با توجه به موقعیت 
ویژه جغرافیایی، رتبه نخست حمل بار و مقام سوم حمل مسافر را در کشور داراست.   وی ادامه داد: بیش از ۱۰ درصد حمل و 
نقل کشور از استان اصفهان می گذرد، از این رو ساخت و ارتقاء راه های استان بسیار حائز اهمیت است.   قاری قرآن عنوان کرد: 
با هدف ارتقا سطح کیفی و حذف نقاط حادثه خیز، از سال ۱۴۰۰ تا پایان سال ۱۴۰۲بیش از ۱۱۰ کیلومتر پروژه راهسازی در 
سطح استان اصفهان اجرا و برای احداث ۲۰۰ کیلومتر راه نیز مطالعات آن بعمل آمد.   وی با اشاره به اینکه هم اینک ۱۷ پروژه 
در حوزه مهندسی و ساخت اداره کل راه و شهرسازی استان اصفهان در دست احداث است اظهار کرد: پروژه ها در قالب احداث 

و بهسازی، تقاطع غیرهمسطح و تونل در دست اجرا قرار دارند.  

تقدیر سردار سلامی از مدیرعامل شرکت نفت ستاره خلیج فارس
بندرعباس- خبرنگار فرصت امروز: سردار سلامی، فرمانده 
سپاه پاسداران انقلاب اســلامی و سردار سلیمانی، رئیس سازمان 
بسیج مستضعفین کشور از مهندس جعفرپور ، مدیرعامل جهادی 
شــرکت نفت ســتاره خلیج فارس تقدیر کردند. به گزارش روابط 
عمومی و بین الملل شرکت نفت ستاره خلیج فارس، سردار سلامی، 
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و سردار سلیمانی، رئیس 
ســازمان بسیج مستضعفین کشور به پاس  "فعالیت بی شائبه در 
امید آفرینی و روایتگری پیشرفت" از علیرضا جعفرپور، مدیرعامل 
جهادی شرکت نفت ستاره خلیج فارس تقدیر کردند. این تقدیر در 

رویداد جام رسانه امید از سوی سردار سلامی، فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و سردار سلیمانی، رئیس سازمان بسیج 
مستضعفین کشور از مهندس جعفرپور صورت گرفت. در جام رسانه امید، رویداد تولید و انتشار محتوای رسانه ای که با رویکرد 
پیشرفت و امیدآفرینی و تولید و انتشار خبر خوش و خوب از سوی سازمان بسیج رسانه برگزار شده بود، محمدمهدی اسماعیلی 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و اصحاب رسانه های سراسر کشور نیز حضور داشتند. پالایشگاه ستاره خلیج فارس با تامین بالغ 
بر ۴۰ درصد از بنزین کشور، بزرگترین تولید کننده این فرآورده استراتژیک است و طی ۲ سال اخیر با میزبانی بیش از ۱6 هزار 
نفر از دانش آموزان، دانشجویان، طلاب و قشرهای مختلف جامعه در قالب اردوهای پیشرفت، دستاوردهای ارزشمند متخصصان 

نوآور ایران اسلامی را با رویکرد امیدآفرینی در جامعه به تصویر کشیده است.

فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی و آبخیزداری استان گلستان:
دهیاران و شورای روستاها، مهره های کلیدی حفاظت از جنگلها و مراتع

گرگان- خبرنگار فرصت امروز: فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی و آبخیزداری استان گلستان از اهمیت بسزای مشارکت 
دهیاران و شــورای روســتاها در حفاظت از منابع طبیعی خبر داد.به گزارش پایگاه اطلاع رســانی اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان گلستان، عیسی گلبینی با اعلام این خبر افزود: دهیاران و اعضای شوراهای اسلامی و فرماندهان پایگاه های 
بسیج و جوامع محلی از عواملی هستند که در روستاهای حاشیه جنگل در نزدیکترین فاصله به حریق بوجود آمده قرار دارند و 
با آموزش و در اختیار قرار گرفتن لوازم اولیه اطفاء حریق می توانند در کوتاه ترین زمان ممکن حریق های بوجود آمده را کنترل 
نمایند.وی افزود: در بخش منابع طبیعی خیلی از اقدامات پیشگیرانه و حتی اطفا حریق توسط جوامع محلی صورت می گیرد 
و چه بســا آتش سوزی هایی که حتی قبل از رسیدن نیروهای ستاد بحران، خود مردم و جوامع محلی و جنگل نشینان اطفا 
می نمایند.فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی استان، اطلاع رسانی از طریق صدا و سیما و اصحاب رسانه و همچنین برگزاری 
کارگاه های آموزشــی بین جوامع محلی و بهره برداران عرصه های ملی، مشارکت جوامع محلی در برقراری اکیپ های گشت و 
مراقبت، برقراری کشیک های شبانه روزی ، ایجاد آتش بر در مناطق بحرانی حریق از جمله اقدامات مهم پیشگیرانه از حریق 
دانست.وی اهمیت اجرای مانور اطفا حریق در سطح استان بسیار دانست و تاکید کرد: از اهداف اجرای مانور اطفا حریق، ارزیابی 
توان عملیاتی اداره کل و ادارات شهرستان و نیروهای یگان حفاظت منابع طبیعی و آبخیزداری در اطفاء حریق جنگل ها و مراتع، 
آمادگی کارکنان و چگونگی مدیریت بحران هنگام حریق، فراهم کردن تجهیزات در حالت اضطراری و رفع نواقص احتمالی و 
نیز ایجاد تعامل و بررسی امکانات لازم برای پیشگیری از وقوع حریق در جنگل ها و مراتع می باشد.وی با اشاره به انجام اقدامات 
پیشگیرانه از جمله ایجاد "خط آتش بر" اظهار کرد: این آتش برها به دو صورت مکانیکی و دستی در زمین های زراعی هم مرز 
با منابع ملی ایجاد شده و با توجه به پهنایی که دارند مانع از گسترش آتش می شوند و توان مقابله و کنترل حریق را افزایش می 
دهند.عیسی گلبینی تاکید کرد: عوامل یگان حفاظت منابع طبیعی با تمامی امکانات و تجهیزات در تمام طول سال و به صورت 

شبانه روزی به گشت زنی پر داخته و با هرگونه تعرض و تجاوز به عرصه های ملی برخورد قانونی دارند.

میز خدمت الكترونیك نفت و گاز مارون فعال شد
اهواز - شبنم قجاوند: به دستور مدیر عامل و در راستای عمل 
به مسئولت های اجتماعی، تسهیل ارتباطات و رسیدگی بهینه به 
درخواست های ذینفعان برون ســازمانی، میز خدمت الکترونیک 

شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون طراحی و فعال شد.
این تصمیم بخاطر تعدد درخواســت و صرف زمــان زیاد برای 
رسیدگی اتخاذ شد؛ درحال حاضر کلیه مراجعه کنندگان می توانند 
طی یک فرایند کوتاه، درخواست خود را ثبت و پاسخ آن را در کوتاه 

ترین زمان دریافت نمایند.
شایان ذکر اســت حوزه ریاســت دفتر مدیرعامل شرکت بهره 

برداری نفت و گاز مارون، این سامانه )میز خدمت الکترونیک( را راهبری می کند.

رونق فعالیت اصولی حوزه کودک در یزد
یزد - مرتضی نوراللهی پور ؛ رئیس کمیســیون گردشگری 
شورای اسلامی شهر یزد مطرح کرد: باتوجه به اینکه یزد پایتخت 
قصه گویی ایران اســت ظرفیت بســیار زیادی برای رونق فعالیت 
اصولی در حوزه کودک دارد. بی بی فاطمه حقیرالســادات رئیس 
کمیسیون گردشگری شورای اسلامی شهر یزد در نشست با مدیران 
کل کانون پرورشی کودک و نوجوان استان فارس، اصفهان، کرمان 
و یزد افزود: در حوزه کودک و نوجوان لازم است طرح فاخری تهیه 
و با إرائه در صحن شورا در صورت تصویب اجرا گردد تا یک نمونه 
طرح مناسب اختصاصی شهر یزد ماندگار شود. به گفته وی: هرچه 

بتوان شاخص های گردشگری کودک و نوجوان را شناخت و در این راستا فعالیت انجام داد کودکان و نوجوانان بیشتر به شناخت 
گردشگری در حیطه سنی خود سوق داده می شوند. حقیرالسادات ادامه داد: نوشتن قصه های شهر در خصوص بافت، آداب و 

رسوم، غذا ها و بازی های محلی گذشته به زبان کودکان و نوجوانان از دیگر راهکار های شناخت شهر به این رده سنی است.

حضور مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان در ماتم سید الشهدای 
خدمت و همراهانش در مصلی وحدت گرگان

گرگان- خبرنگار فرصت امروز: مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان در ماتم سید الشهدای خدمت و همراهانش 
در مصلی وحدت گرگان به همراه سایر مسئولین استانی حضور پیدا کرد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری گلستان، با حضور مردم قدر شناس، آیت الله نورمفیدی نماینده ولی فقیه در استان و دکتر زنگانه استاندار گلستان و 
مسیولین استانی و روحانیون معزز و  با حضور دکتر حمید سلامتی مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان و معاونین و روسای 
ادارات شهرستانی و ستادی و کارشناسان مراسمی در ماتم سید الشهدای خدمت و همراهانش در مصلی وحدت گرگان برگزار شد.

رزمایش جهادگران ولایت مدار در علی آباد کتول
گرگان- خبرنگار فرصت امروز: با برگزاری رزمایش جهادگران ولایت مدار در علی آباد کتول به مردم در مناطق کم برخوردار در زمینه های 
مختلف پزشکی، آموزشی و خدماتی خدمات رسانی شد.سرهنگ ولی جوان فرمانده ناحیه بسیج سپاه شهرستان علی آبادکتول گفت : بیش از 
۲۳۰ گروه  جهادی ثبت شده در این شهرستان با بیش از ۲۰۰۰ عضو در حال خدمت رسانی به گروه های هدف هستند.او افزود : این جهادگران 
در بخش های مختلف میز خدمت، آموزشی ، اقتصاد مقاومتی ، پزشکی، غربالگری ، دندانپزشکی ، فرهنگی و اجتماعی ، مشاوره ، محرومیت زدایی 
، به طور رایگان به گروه های هدف در مناطق کم برخوردار خدمات رسانی می کنند.همچنین در سومین رزمایش اردوی جهادی خدمات بهداشتی 

و درمانی با استقرار بیش از ۱۲ یونیت دندانپزشکی درمحله جنگلده  با ۲۵ کادر درمانی ۳۰۰خدمات دندانپزشکی را به ۱۰۰ نفرارائه کردند.

هدف باشگاه فرهنگی ورزشی هلدینگ پتروپالایش اصفهان توسعه ورزش های همگانی است
اصفهان – معصومه قاســمی: به گــزارش روابط عمومی و 
بین الملل هلدینگ پتروپالایش اصفهان به نقل از زاینده رود،باشگاه 
فرهنگی ورزشی هلدینگ پترو پالایش اصفهان در بهار سال جاری 
در لیگ یک فوتسال کشورمان و در دو بخش مردان و زنان توانست 
رتبه های بالایی را کسب نماید که ثمره آن صعود دو تیم فوتسال 
بانوان و آقایان این باشگاه به بالاترین سطح از رقابت های این رشته 
ورزشــی در ایران شد. البته آنطور که مدیرباشگاه پالایش اصفهان 

می گوید قرار است آتش بازی فوتسالیست های مرد و زن این باشگاه در فصل جاری و در لیگ برتر هم ادامه داشته باشد. در این 
رابطه جمشید امامی مهر، مدیرباشگاه پالایش نفت اصفهان در گفتگویی از عزم جزم باشگاه هلدینگ پتروپالایش اصفهان برای 
حضور پرقدرت در لیگ برتر و ایستادن در بین 6 تیم اول این رقابت ها در پایان اولین سال شرکت در این مسابقات سخن گفت.

وی گفت: امسال اولین فصلی است که حضور در این سطح از رقابت ها را تجربه خواهیم کرد؛ بر همین اساس، سعی داریم 
ابتدا از نام خودمان دفاع کنیم؛ از اعتبارمان دفاع کنیم و در کنار آن علاوه بر اینکه حضور در لیگ برتر، برنامه ها، بازی ها و تیم 
های حاضر در این رقابت ها را محک می زنیم، تیم مان را در لیگ برتر حفظ کنیم و برنامه ریزی کنیم برای اینکه در سال های 
آینده ان شاء ا… با حضور پرقدرت تر در این مسابقات مقام هم کسب کنیم. البته امسال هم سعی می کنیم ان شاءا… جزو 
شش تیم برتر کشور باشیم وشبختانه ما الان چند بازیکن هم از گوهر زمین و دو سه تا تیم دیگر به تیم پالایش نفت اصفهان 
منتقل و تیم را تقویت هم کرده وی تصریح کرد:  همانطور که شبانه روز وقت گذاشتیم و پس از دو سال حضور در لیگ یک و 
در یک پروسه کوتاه مدت به لیگ برتر صعود کردیم ان شاءا… سعی می کنیم با اثبات لیاقت تیم فوتسال پالایشگاه اصفهان 

هم به سرنوشت آن تیم ها دچار نشویم هم حمایت دکتر قدیری که هم ورزشی و هم ورزشکار هم هستند را جبران کنیم.
مدیرباشگاه پالایش نفت اصفهان  افزود: ما هیچ فرقی بین تیم های بانوان و آقایان نمی گذاریم. تمام ظواهر وشواهد گویای 
همین امر است. ما هرامکاناتی که برای تیم آقایان در نظر گرفتیم برای تیم بانوان هم در نظر گرفتیم و هیچ کم و کاستی برای 

عزیزان نگذاشتیم. حتی مبالغ قراردادهایشان هم طبق عرف بازار بوده و کاملاً هم از بانوان فوتسالیت باشگاه حمایت کرده ایم.
وی در پایان گفت: هدف اصلی باشگاه پالایش نفت اصفهان حضور پر قدرت در چند رشته است. ما سال گذشته در کنار تیم 
داری در حوزه فوتسال بانوان و آقایان، در بسکتبال آقایان و بانوان هم تیم داشتیم؛ ولی امسال می خواهیم به سمت ورزش های 
همگانی برویم و در برخی از رشته های ورزش های همگانی یا انفرادی خود را توسعه دهیم و در مسابقات شرکت کنیم. قرار است 
در این رشته ها سرمایه گذاری کنیم. اما ما نمی توانیم در تمام رشته ها سرمایه گذاری و و فعالیت کنیم چون هم زیرساخت های 

مورد نیاز برخی رشته ها را نداریم و هم برگزاری و شرکت در مسابقات در همه رشته ها برای ما امکان پذیر نیست.

اصفهان – معصومه قاسمی: ، مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه به مناسبت روز 
ارتباطات و روابط عمومی میهمان گفــت: مدیریت روابط عمومی فولاد مبارکه برای 
ارتقای برند سازمان در عرصه های داخلی و بین المللی، پوشش دستاوردها، اطلاع رسانی 
راهبردها، تحکیم پیوند خانواده و کارکنان با سازمان، برقراری ارتباط دوسویه مدیریت 
و کارکنان، همگرایی هرچه بیشــتر جامعه با سازمان، خلق ارزش مشترک با جامعه و 
در نهایت حمایت از منافع شرکت از ظرفیت همکاران در پنج واحد زیرمجموعه خود 
از قرار اطلاعات و انتشــارات، روابط خارجی و امور بین الملل، مستندسازی، توسعه و 
تکامل منطقه ای و امور فرهنگی بهــره می برد. این اقدامات با تولید و توزیع محتوای 
تولیدشده در رسانه های مکتوب و فضای مجازی، حضور فعال و مؤثر در نمایشگاه های 
داخلی و خارجی و برنامه ریزی بازدید مسئولان و جامعه از شرکت بروز و ظهور می یابد. 
به طورکلی روابط عمومی خود را پشــتیبان تولید و سازمان می داند. برخی اقدامات و 
فعالیت های روابط عمومی در واحدهای مختلفی  همچون اطلاعات و انتشارات- روابط 
خارجی و امور بین الملل- واحد توسعه و تکامل منطقه ای-  مستندسازی و امور فرهنگی 

انجام می گردد.
 وی گفــت: اگرچه پرداختن به اقدامات هریکی از بخش های زیرمجموعه مدیریت 
روابط عمومی در این فضا امکان پذیر نیست، اما به طور خلاصه واحد اطلاعات و انتشارات 
کارِ تولید محتوا و اطلاع رســانی اخبار شرکت را بر عهده دارد. تهیه مطالب مربوط به 
خبرنامه هفتگی فولاد مبارکه به عنوان مستندترین مجلد تاریخچه رویدادهای فولاد 
مبارکه که تاکنون ۱۳۷6 شماره آن به طور مستمر از ابتدای بهره برداری تهیه و منتشر 
گردیده اســت و انتشار ویژه نامه های تخصصی »فولادپلاس« با موضوعات مختلف که 

عملکرد ســالانه شــرکت یا معاونت ها و بخش های مختلف را به طور خاص منعکس 
می کند بخشــی از فعالیت های این واحد است. در حال حاضر ارتباط فولاد مبارکه با 
جامعــه از طریق ارتباط روابط عمومی با قریب به ۴۰۵ رســانه مکتوب و غیرمکتوب 
کشــور برقرار است  همچنین ســاماندهی، برنامه ریزی و اجرای بازدیدهای عمومی و 
اختصاصی در شرکت بخشی از وظایف روابط خارجی و امور بین الملل روابط عمومی 
است. با توجه به اهمیت آگاهی مردم از دستاوردهای نظام مقدس جمهوری اسلامی و 
بر اساس راهبردهای مدیرعامل شرکت مبنی بر آشنایی اقشار مختلف با فولاد مبارکه، 
در ســال ۱۴۰۲ حدود ۱۵ هزار نفر بازدیدکننده متشکل از دانشجویان، دانش آموزان، 
اصناف مختلف، مدیران و کارشناسان اداره های دولتی و خصوصی و همچنین مهمانان 

خارجی به فولاد مبارکه آمده اند و از بخش ها و خطوط مختلف تولید و پروژه های متعدد 
توســعه ای بازدید کرده اند.  وی یادآور شد:هم زمان با شکل گیری فولاد مبارکه، واحد 
توســعه و تکامل منطقه ای با هدف آمایش سرزمین و توسعه متوازن در فولاد مبارکه 
ایجاد شــد تا زیر نظر روابط عمومی شرکت، حُسن هم جواری فولاد مبارکه با منطقه 
پیرامونی را در مســیری روشن و متعالی برای صنعت فولاد کشور و جامعه پیرامونی 
محقق ســازد.  واحد مستندســازی نیز زبان و تصویر گویای سازمان است. روایتگری 
حال و گذشته شرکت برای جامعه و تمام ذی نفعان شرکت و جریان سازی برای خلق 
آینده بهتر از راهبردهای فولاد مبارکه و از وظایف این بخش است. واحد مستندسازی 
همچنین تهیه و تولید برنامه های مربوط به رادیوفولاد را به عنوان اقدامی دیگر در دست 
اجرا دارد و برنامه های تولیدی خود را به صورت لوکال در داخل شرکت تولید و پخش 
می کند. آرشیو و حفظ حافظه تاریخی شرکت و نگهداری فیلم رویدادها و مصاحبه و 
سایر رخدادهای شرکت وظیفه مهم دیگر واحد مستندسازی است. این واحد از طریق 
صداها، فیلم ها، ساخت انیمیشن ها و گرفتن تصاویر، فولاد مبارکه را از دوران ساخت 
تا به امروز روایت کرده اســت. به خاطر داشته باشیم این صنعت معظم و ارزشمند با 
سرمایه و همت مردم، برای مردم و برای خلق آینده ای بهتر برای ایران اسلامی شکل 
گرفته اســت؛ بنابراین اگر این همراهی ها در داخل و خارج از فولاد مبارکه در سطوح 
مختلف و اقشار مختلف شکل نگیرد، مطمئناً پایداری جریان تولید، پیشرفت اقتصادی و 
این حجم از افتخارآفرینی را شاهد نخواهیم بود. به همین دلیل است که روابط عمومی 
خود را پشتیبان تولید و بهره برداری شرکت و پل ارتباطی سازمان و جامعه می داند و 

به آن افتخار می کند.

بوشــهر- خبرنگار فرصت امروز: میزان تولیــد برخی از محصولات 
شرکت شرکت مبین انرژی خلیج فارس در مقایسه با برنامه پیش بینی شده  
برای ســال ۱۴۰۲ از رشد چشمگیری برخوردار بود و رکوردهای خوبی را 
رقم زد. شــرکت مبین انرژی خلیج فارس به  عنوان تولیدکننده سرویس های 
جانبــی، تأمین کننده آب، برق، بخار، اکســیژن، نیتروژن و هوای فشــرده و 
تصفیه کننده پســاب های صنعتی در منطقه پارس جنوبی )عسلویه( فعالیت 
می کنــد. برنامه تولید مبین انرژی برای برق اکتیو ۳ میلیون و ۹۸۱ هزار و 
۲۰۰ مگاوات بــود که به دلیل افزایش مصرف داخلی با افزایش تولید به ۴ 
میلیون و ۴۲ هزار و ۹۸۳ مگاوات رســید و از رشد ۱۰۲ درصدی برخوردار 
بود. در همین راستا مبین انرژی در سالی که گذشت؛ موفق شد ۱۲ میلیون و 
۵۱ هزار و ۸۱ تن بخار تولید کند؛ در حالی که در برنامه شرکت ۱۱ میلیون و 
۱۹۰ هزار و ۸۴۰ تن پیش بینی شده بود که این افزایش بیشتر بخار به دلیل 
کاهش بخار برگشــتی زاگرس و افزایش فروش این محصول به فاز ۲ بوده و 

از رشــد ۱۰۸ درصدی برخوردار بوده است. مبین انرژی خلیج فارس در سال 
گذشته همچنین تولید ۱۵ میلیون و ۴ هزار و ۳۵۵ متر مکعب آب شیرین را 

در برنامــه خود در نظر گرفته بود که با ۱۰۹ درصد افزایش تولید به رقم ۱6 
میلیون و ۲۸۴ هزار و ۷۲۷ متر مکعب رسید. البته مبین انرژی در تولید آب 
بدون املاح واحدهای DM وCPP با کاهش تولید رو برو بود؛ به گونه ای که 
برنامه مدنظر این مجموعه برای تولید این محصول ۲۰ میلیون و ۳۷۴ هزار و 
۲۹۵ متر مکعب بود، اما این شرکت موفق شد که به ۲۰ میلیون و ۲۰۴ هزار 
و ۷۰۹ مترمکعب آب بدون املاح تولید کند. این مجموعه همچنین در تولید 
نیتــروژن )گازی و مایع( با ۱۱۱ درصد، تولید هوای ابزار دقیق ۱۰۲ درصد و 
تولید آب کولینگ مدار باز ۱۰۱ درصد رشد را تجربه کرد که این افزایش تولید 
به دلیل افزایش فروش این محصولات به مشــتریان مبین انرژی بوده است. 
البته مبین انرژی در سالی که گذشت؛ در اکسیژن HP، اکسیژن MP، هوای 
سرویس و آب کولینگ مداربسته با کاهش تولید مواجه بود که دلیل کاهش 
تولید محصولات فوق الذکر؛ کاهش مصرف و فروش محصولات به شرکت های 

پتروشیمی طرف قرارداد این مجموعه است.

رشت-  خبرنگار فرصت امروز: رییس شورای اسلامی شهر رشت گفت: 
یکی از میادین شهر رشت به نام »شهید جمهور« نامگذاری می شود.

محمد حســین واثق کارگرنیا در یکصد و سی و یکمین جلسه علنی شورا 
در ساختمان جلسات شورای شهر رشت با گرامی داشت یاد و خاطره شهدای 
فتح خرمشهر اظهار کرد: گوشه گوشه ایران اسلامی، مطهر به خون رزمندگانی 
اســت که برای حفظ نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران، جان خود را فدا 
کردند و در سی ام اردیبهشت ماه طی یک حادثه بسیار تلخ و تأسف بار رئیس 
جمهور خادم ایران در شــرایطی که قصد بازدید از مناطق محروم آذربایجان 
شرقی به همراه امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه و همچنین استاندار و نماینده 
ولی فقیه آذربایجان شرقی را داشتند، به همراه جمعی دیگر از خدمتگزاران به 
نظام جمهوری اسلامی ایران، به دلیل سقوط بالگرد به فیض عظیم شهادت 

نائل آمدند.
وی با بیان اینکه رئیس جمهور شــهید و تمامی هیئت همراه یک وجهه 

مشــترک ویژه داشتند، افزود: مردمی بودن و ارادت قلبی به ملت بزرگ ایران 
اسلامی، ویژگی مشترک شهید رئیسی ریاست جمهوری و هیئت همراه بود 

و ملت بزرگ ایران اسلامی نیز با حضور میلیونی خود در مراسم تشییع پیکر 
شهدای این سانحه هوایی، علاقه قلبی خود را نسبت به این شهدای گرانقدر 
نشــان دادند و اعتقاد داریم که شهادت فیض بزرگی بود که از سوی خداوند 
تبارک و تعالی نصیب آنان شــد و شهدای خدمت شفیع همه باشند و مردم 
همیشه در صحنه ایران اسلامی با حضور حداکثری در انتخابات پیش رو، فردی 

اصلح را برای جایگاه ریاست جمهوری انتخاب کنند.
رئیس شــورای اسلامی شهر رشت به نامگذاری یکی از میادین اصلی شهر 
رشت به نام رئیس جمهور شهید رئیسی اشاره کرد و گفت: این طرح به صورت 

دو فوریتی در جلسه صحن علنی امروز شورا بررسی می شود.
اعضای شورای اسلامی شهر رشت با پیشنهاد رئیس شورای اسلامی شهر 
رشــت مبنی بر نامگذاری یکی از خیابان ها به نام شــهید جمهور و پیشنهاد 
مسعود عباس نژاد عضو شورای شهر رشت بابت نامگذاری یکی از خیابان های 

شهر رشت به نام وزیر امور خارجه شهید، امیر عبداللهیان موافقت کردند.

فرصت امروز – ماهان فلاح: رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی آذربایجان 
شــرقی از برنامه ریزی برای تولیــد ۱۳ هزار و ۳۵۰ تن شــیلات و آبزیان در 
آذربایجان شرقی در سال ۱۴۰۳ خبر داد. اکبر فتحی با اعلام این خبر گفت: در 
سالی که گذشت، ۱۰ هزار و ۱۵۵ تن شیلات و آبزیان در آذربایجان شرقی تولید 
شد که هدف گذاری ما برای سال ۱۴۰۳، رشد ۳۱.۴ درصدی و رسیدن به تولید 
۱۳ هزار و ۳۵۰ تن است. وی همچنین از تولید ۱۷۰ تن ماهی در قفس در سال 
۱۴۰۲ در آذربایجان شــرقی خبر داد و گفت: هدف گذاری ما برای سال ۱۴۰۳ 
تحقق رشــد نزدیک به 6 درصدی در این حوزه و تولید ۱۸۰ تن در سال جدید 
است. رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی ادامه داد: در سال ۱۴۰۲ 
میزان ۱.۲۵ هزار قطعه بچه ماهی و میگو جهت بازسازی ذخایر رهاسازی شده و 
۱۷.۰۵ میلیون قطعه ماهیان زینتی و زالو در استان تولید شد که در سال ۱۴۰۳، 
میزان بچه ماهی و میگوی رهاســازی شــده را به ۲ هزار قطعه و میزان تولید 
ماهیان زینتی و زالو به ۱۷.۸۵ میلیون قطعه خواهیم رساند. فتحی از اجرای ۸ 
پروژه تأثیر گذار اولویت دار دارای زنجیره تولید و صادرات محور در حوزه شیلات 

و آبزیان در استان خبر داد و تشریح کرد: راه اندازی و بهره برداری از واحدهای 
پرورش ماهی در شهرک شیلاتی آذرآباد جویان ارس شهرستان جلفا با ظرفیت 
۹۰۰ تــن، پرورش ماهی در منطقه زینق مراغه با ظرفیت 6۰ تن، فاز تکمیلی 

مجتمع آبزی پروری شهید ســلیمانی با ظرفیت ۷۰۰ تن، برنامه توسعه سایر 
آبزیان از قبیل راه اندازی و تکمیل پروژه ۵۰ تنی بیومس آرتمیا در شهرســتان 
عجب شیر، راه اندازی و تکمیل پروژه تولید جلبک تر در شهرستان میانه، افزایش 
۳۰۰ تنی تولید با اجرای طرح نظارت و بازدید بر واحدهای منتخب آبزی پروری 
اســتان در جهت ارتقای مدیریت واحدهای پرورشی )BMP( ، طرح جهادی 
مشــارکتی آبزی پروری در استخرهای ذخیره کشاورزی مستعد استان و تولید 
حداقل ۷۰۰ تن ماهیان ســردآبی و بکارگیری فن آوریهای نوین در ۱۰درصد 
مزارع پرورش ماهی جهت افزایش ۵۰۰ تن تولید از جمله طرح های شاخصی 
است که در سال ۱۴۰۳ در استان آذربایجان شرقی در حوزه شیلات اجرا خواهد 
شــد. وی در خصوص تأمین مالی طرح های حوزه شیلات در آذربایجان شرقی 
گفــت: ۸۴ میلیارد ریال از تأمین مالی از بخش دولتی و 6 هزار و ۷۲۹ میلیارد 
ریال از بخش خصوصی در سال ۱۴۰۳ پیش بینی شده است که در تأمین مالی 
بخش خصوصی، ۵ هزار و ۳۸۳ میلیارد ریال از طریق تسهیلات بانکی و یک هزار 

و ۳۴6 میلیارد ریال از طریق آورده شخصی خواهد بود.

اهواز - شبنم قجاوند: رئیس حراست شــرکت بهره برداری نفت و گاز 
مارون اعلام کرد که با اشراف اطلاعاتی نیروهای حراست این شرکت و همراهی 
شهروندان هوشیار، محموله ای ارزشمند از دارایی های به سرقت رفته شرکت 
کشــف و ضبط شد.  سید محمد موســوی ضمن گرامیداشت یاد و خاطره 
شــهدای خدمت و تقدیر از مراجع قضایی و انتظامی در پیشبرد این عملیات 
گفت: بیش از ۸ تن لوله نفت 6 و ۱6 اینچ، تعداد زیادی پلتفرم و حصار چاه، 
فنــس و انواع قطعات فلزی افزون بر ۸ مجموعه هوابرش 6۰ کیلویی در یک 
انبار )واقع در اهواز( کشف و ضبط شد؛ سارقان را نیز با همراهی پلیس دستگیر 

و به مراجع ذیربط تحویل دادیم. 
وی افزود:  در راستای صیانت از اموال سازمان به عنوان دارایی مردم و حفظ 
پایداری تولید از طریق تامین امنیت ســرمایه های انسانی و فیزیکی، اولویت 

های حراست را بر پیشگیری متمرکز کردیم، اما بروز سرقت هایی از این دست 
نیز اجتناب ناپذیر است که علاوه بر ماهیت مجرمانه، عملی به شدت خطرناک 
به شمار امده و ممکن است علاوه بر جان سارق، همجواران تاسیسات را نیز در 
معرض ریسک قرار دهد، بنابراین برخورد جدی و بدون مسامحه در راستای 

حفظ جان، مال و امنیت مردم نیز در دستور کار حراست قرار دارد. 
موسوی در پایان از تلاش های جهادی کارکنان حراست شرکت بهره برداری 
نفت و گاز مارون در حفاظت از کارکنان و تاسیســات  تقدیر و با تشــکر از 
همراهی بســیجیان پایگاه مقاومت بسیج سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 
شرکت خاطرنشــان کرد: این امنیت، میراث شهدای والا مقام حراست است 
و مراقبت از آن افتخاری بزرگ برای یکایک حراســت مردان شرکت به شمار 

می آید.

مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه:

روابط عمومی خود را پشتیبان تولید و پل ارتباطی سازمان و جامعه می داند

افزایش تولیدات مبین انرژی به عنوان 
بزرگترین سرویس  دهنده پارس جنوبی در سال ۱4۰2

رییس شورای اسلامی شهر رشت مطرح کرد؛

نامگذاری یكی از میادین رشت به نام »شهید جمهور«

یك مقام مسوول خبر داد؛

پیش بینی تولید ۱3 هزار و 35۰  تن شیلات و آبزیان در آذربایجان شرقی

با هوشیاری حراست نفت و گاز مارون تحقق یافت؛

کشف یك محموله سرقتی توسط حراست مردان نفت و گاز مارون

فرصت امروز – ماهان فلاح: مدیرعامل شــرکت توزیع 
نیــروی برق تبریز گفت: بر اســاس برنامه ریــزی های انجام 
شــده تلاش خواهد شد در سال جاری یک هزار کیلومتر کابل 

خودنگهدار جایگزین شبکه مسی شود.
اکبر فرج نیا در نشســت صمیمی با اصحاب رســانه با بیان 
اینکه برق تبریز افتخار خدمت رسانی برای بیش از یک میلیون 
و۱۱6 مشترک خانگی، صنعتی و کشاورزی و عمومی و اداری 
در شهرســتان های تبریز، آذرشهر و اسکو را دارد، اظهار کرد: 
همکاران شرکت به صورت شبانه روزی تلاش می کنند تا مردم 

در آسایش و آرامش باشند.
وی با بیان اینکه یکی از اولویت های این شــرکت روشنایی 
معابر تبریز است که تلاش می کنیم درشان شهروندان باشد، 
ادامه داد: بــا توجه به این موضوع در۲ ماه گذشــته در قالب 
مانورهای جهادی در حوزه بهره بــرداری، همکاران در امورها 
مســتقر و نقاط شناسایی شده را بررســی کرده و تلاش می 
کنند در کوتــاه ترین زمان ممکن روشــنایی را به بالای ۹۵ 
درصد برسانند. مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تبریز با 
تاکید بر اینکه از دیگر اولویت های شــرکت، جایگزین کردن 
کابل های خودنگهدار با سیم مسی اســت ، ادامه داد: باتوجه 
به ارزش بهای مس متاسفانه حجم قابل توجهی از کابل های 
شبکه مورد سرقت قرار می گیرد که این موضوع علاوه بر ایجاد 
اخلال در شبکه برق و آسیب لوازم برقی مشترکین می گردد، 
موجب هدر رفت اموال دولت توسط سارقان می شود. وی ادامه 
داد: بر اساس آمار، ۳ هزار کیلومتر شبکه مسی در مناطق تحت 
پوشش شرکت وجود دارد که با تلاش همکاران ۳۵درصد آن به 
کابل خودنگهدار تبدیل شده و بر اساس برنامه ریزی های انجام 
شــده تلاش خواهد شد در سال جاری یک هزار کیلومتر کابل 

خودنگهدار جایگزین شبکه مسی شود.

فرج نیا بــا بیان اینکه ازدیگــر موضوعــات دارای اولویت 
شرکت، ساماندهی شــبکه برق بازار بزرگ تبریزاست، گفت: 
بازار سرپوشــیده تبریز از افتخارات ملی و مذهبی شهر و علی 
الخصوص اســتان اســت چرا که بخشــی از تاریخ سیاسی و 
اجتماعی و فرهنگی آذربایجان در بازار تبریز خلاصه شده است.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز اضافه کرد: موضوع 
ساماندهی شبکه داخلی بازار تبریز طی سالیان گذشته با تلاش 
همکاران این شــرکت پیگیری شده و در ســال جاری نیز با 
مشارکت خود بازاریان عزیز جلساتی برگزار شده تا با همکاری 
خودایشان متناسب با بافت تاریخی بازار، شبکه ای ایجاد شود 
که با مبلمان بازار همخوانی داشته باشد. وی با بیان اینکه تبریز 
شهری تاریخی و با قدمت بالا است و اولین پرونده انشعاب برق 

به تاریخ ۱۲۸۵ برمیگرددکه افتخاری بزرگ برای شــهر اولین 
ها محســوب می شود، خاطرنشان کرد:با توجه به این موضوع 
بخشی از شبکه  برق در محدوده مرکزی شهر فرسوده است و 
بر این اساس تعویض 6۰ کیلومتر از شبکه برق جزو اولویت های 
شرکت در سال جاری است. فرج نیا با اشاره به پیگیری و رفع 
مشکلات حوزه های مختلف در قالب طرح های جهادی، بیان 
کرد: متاسفانه تجهیزات تابلوهای برق و دریچه های پایه های 
روشنایی معابر به دلایل مختلف موردسرقت قرار می گیرد که به 
منظور پیشگیری از آسیب ها و حوادث احتمالی، طرح جهادی 
ایمن سازی تابلوهای برق و پایه های روشنایی معابر آغاز شده 
و طی ۲ هفته گذشــته ۲ هزار درب تابلو بســته شده است و 

همچنان ادامه دارد.

 چشم انداز سازمان، نقشه راه پیش روی 
شرکت است

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز همچنین گفت: 
تدوین چشم انداز سازمان یکی از ضروریات بوده و باید به عنوان 

نقشه راه پیش روی شرکت باید باشد.
اکبر فرج نیا، با اشاره به لزوم تدوین برنامه های کوتاه مدت و 
بلند مدت و چشم انداز اهداف شرکت، اظهار کرد: تدوین چشم 
انداز ســازمان یکی از ضروریات بوده و باید به عنوان نقشه راه 

پیش روی شرکت باید باشد
وی با بیان اینکه علیرغم همه مشکلات تمام دستگاه های 
خدمات رسان بصورت شبانه روزی تلاش می کنند، ادامه داد: 
خدماتی که توسط همکاران شرکت ارائه می شود با وجود همه 
چالش ها و مشکلات قابل قبول بوده و این موضوع باید در بین 
افکار عمومی و جامعه به خوبی تبیین شود. مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق تبریز ادامه داد: دشــمنان نظام و رسانه های 
معاند برای ایجاد شکاف بین دولت و مردم تلاش دارند،آنچه را 
که در واقعیت رخ می دهد به صورت نامطلوب نشان دهند، با 
توجه به این موضوع تبیین واقعیت ها و امیدآفرینی در جامعه 
بر عهده روابط عمومی و مدیران است. وی در ادامه با اشاره به 
نامگذاری سال ۱۴۰۳ از سوی مقام معظم رهبری به عنوان سال 
» جهش تولید با مشــارکت مردم« گفت: در راستای حمایت 
از تولید و ســرمایه گذاری در صنعت برق همه موظف هستیم 
و در این خصوص باید بــرای کاهش و حذف فرایندهای زاید 

تلاش کنیم .
فرج نیا با اشاره به فرا رسیدن ایام تابستان و پیک بار گفت: با 
توجه به نزدیک شدن به ایام تابستان وافزایش دمای هوا و ورود 
یکباره تجهیزات سرمایشی به شبکه برق به منظور مدیریت بار 

و تعامل با مشترکین با آمادگی کافی وارد ایام پیک بار شویم.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز خبر داد؛

تبدیل یک هزار کیلومتر شبکه برق مسی به کابل خودنگهدار

شماره 2479 
سه   شنبه
8 خرداد 1403
سه شنبه
8 خرداد 1403

شماره 2475
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نویسنده:علیآلعلی
تب تولید محتوا در یوتیوب چند وقتی هست که حسابی 
داغ شده و همه به دنبال ایجاد کانال در این فضا هستند. 
در این می��ان برخی از کارآفرینان نه تنها دنبال توس��عه 
کسب و کارش��ان در این فضا می روند، بلکه دنبال کسب 
ایجاد برند شخصی نیز هستند. با این حساب وضعیت در 

یوتیوب حسابی شلوغ و پر از رقابت است.
وقت��ی تعداد برندها یا به قول معروف اکانت های تجاری 
در یوتی��وب به طور قابل ملاحظه ای افزایش پیدا می کند، 
اعتماد به هر اکانت بدل به کاری بی نهایت سخت می شود. 
خب از کجا معلوم این اکانت جعلی نباشد؟ این دغدغه ای 
اس��ت که بس��یاری از پلتفرم ها در طول س��ال های اخیر 
ب��ا رونمای��ی از تیک آبی در تلاش برای رف��ع آن بوده اند. 
این یعنی اکانت ش��ما در یوتیوب یا هر پلتفرم دیگری در 
صورت��ی که تیک آبی دریافت کند، مورد تایید آن پلتفرم 

خواهد بود. 
بی ش��ک دریافت تیک آبی نقش مهمی در ارتباط بهتر 
با مخاطب هدف خواهد داشت. اینطوری دست کم شما به 
طور مداوم زیر ذره بین و همچنین ش��ک و تردید کاربران 
قرار ندارید. در عوض آنها با خیال راحت به سراغ شما آمده 

و مسیرهای ارتباطی را خراب نخواهند کرد. 
قبول دارم دریافت تیک آبی در یوتیوب رویای بی نهایت 
جذابی محس��وب می شود، اما به این سادگی ها امکان پذیر 
نیس��ت. خب کلی برند در سراسر دنیا به دنبال تحقق این 
نکته هس��تند. به علاوه، گوگل نیز اعتبارش را از س��ر راه 
نی��اورده تا پای هر برندی خرج کند. این یعنی ش��ما باید 
مث��ل یک بازیگر ت��ازه کار خودتان را ب��ه کارگردان قصه 
)همان گوگل!( ثابت کنید. برای این کار هم چاره ای به غیر 
از تولید محتوای درست و حسابی و همچنین نشان دادن 
صداقت تان در تعامل با مخاطب ندارید. این مسئله ای است 

که باید به طور مداوم مورد توجه شما قرار داشته باشد. 
م��ا در این مقاله قصد داریم برخ��ی از نکات مهم برای 
دریافت سریع و بی دردسر تیک آبی در یوتیوب را به اتفاق 
ش��ما مرور کنیم. اگر ش��ما هم دوست دارید در این میان 
وضعیت بهتری از نقطه نظر تعامل با مخاطب هدف داشته 
باشید، بد نیست در ادامه با ما همراه شوید. این امر به شما 
کمک خواهد کرد تعامل بسیار بهتری با مخاطب تان داشته 

و اوضاع را به سود خودتان تغییر دهید. 
تیکآبیدریوتیوببهچهدردیمیخورد؟

اولین س��والی که باید به طور دقیق بدان جواب دهیم، 
مربوط به کاربردهای تیک آبی در یوتیوب است. اصلا این 
تیک به چه دردی می خورد و اگر آن را نداش��ته باش��یم، 
چه موقعیت هایی را از دس��ت می دهیم؟ این سوالی است 
که بسیاری از کارآفرینان باید جوابی درست برای آن پیدا 

کنند. 

خب اگر قرار باشد برخی از مزایای این تیک آبی را مرور 
کنی��م، باید اول از همه به افزایش محدودیت زمان محتوا 
اشاره کنیم. اگر شما کانال رسمی با تیک تایید از یوتیوب 
داشته باش��ید، فرصت آپلود ویدئوهای بالاتر از ۱۵ دقیقه 
را نی��ز خواهید داش��ت. این امر به ش��ما کمک می کند تا 
اثرگذاری بهتری بر روی مخاطب تان داشته و اوضاع را به 
س��ود خود تغییر دهید. در این رابطه برخی از کارآفرینان 
خیال می کنند قرار اس��ت برای همیش��ه در قالب اکانت 
معمولی کارشان را جلو ببرند. خب در این حالت فرق شما 
با کاربران عادی در چه خواهد بود؟ این مس��ئله ای است 

که به غیر از تیک آبی هرگز حل نمی شود. 
نکته دیگری که در این میان باید بدان توجه نشان دهید، 
مسئله مربوط به اعتبارتان در نگاه کاربران است. خب این 
روزها بس��یاری از کاربران اصلا توجهی به کانال های فاقد 
تیک آبی ندارند. دلیل این امر هم کاملا روش��ن است. اگر 
یک کانال حوصله دریافت تیک آبی را ندارد، چطور حوصله 
تولید محتوای حرفه ای را خواهد داش��ت؟ این مس��ئله ای 
است که بسیاری از بازاریاب ها باید به طور دقیق درباره اش 

حرف بزنند. 
بحث دیگری که در این رابطه مورد توجه قرار می گیرد، 
توانایی اس��تفاده از گزینه  لایو اس��ت. خب یوتیوب برای 
کارب��ران عادی یا کس��انی که کانال معمول��ی دارند، این 
قابلیت را فعال نمی کند. به همین خاطر ش��ما باید اقدام 
به اس��تفاده از تیک آبی برای دسترس��ی ب��ه این ویژگی 
کنید. این امر به ش��ما کمک می کند تا رابطه ای نزدیک تر 
ب��ا مخاطب تان برق��رار کرده و دیگر نگران ریزش ش��دید 

دنبال کننده نباشید. 
شاید فکر کنید یوتیوب برای لایو استریم شرایط خیلی 
س��ختی دارد. خب دلیل این امر تلاش برای پرهیز از بروز 
اتفاقاتی است که در فیس بوک روی داده است. اگر یادتان 
باشد، در طول چند سال اخیر گزارش های عجیب و غریبی 
درباره لایو اس��تریم های مجرمانه در فیس بوک دس��ت به 
دست می شد. این لایو استریم ها خیلی وقت ها کاربران را 
حسابی اذیت کرده و اعتبار فیس بوک را زیر سوال می برد. 
ب��ه همین خاطر گوگل در این رابطه اصلا ریس��ک نکرده 

است. 
آخری��ن نکته ای که درباره مزی��ت دریافت تیک آبی در 
یوتیوب باید درباره اش بحث کنیم، مربوط به بهبود اوضاع 
سئو اس��ت. خب الگوریتم یوتیوب به کانال هایی که تایید 
رسمی دارند، روی بهتری نشان می دهد. بنابراین شما باید 
تم��ام حواس تان را جمع کنید تا به خوب��ی از این مزیت 
به سود خودتان استفاده کنید وگرنه کلاه تان پس معرکه 

خواهد بود. 
اگر همین حالا هم اوضاع تان در یوتیوب تعریف چندانی 
ندارد، احتمالا به هیچ کدام از مزایای تیک آبی دسترس��ی 

ندارید. خب ما در ادامه سعی می کنیم به شما نشان دهیم 
چط��ور مزایای مورد نظ��ر را به س��ادگی و راحتی هرچه 
تمام تر  به دس��ت بیاورید. کافی اس��ت با ما همراه باشید 
تا ای��ن ماموریت مهم را با موفقیت هرچه تمام تر به پایان 

برسانید. 
چطوردریوتیوبکانالمانراتاییدکنیم؟

ح��الا که برخ��ی از مزایای مهم تیک آب��ی در یوتیوب 
را بررس��ی کردیم، نوبتی هم باش��د، باید درباره روش کار 
صحبت کنیم. خب اصلا چطور باید این تیک را به دس��ت 
آورد. این مسئله ای است که برخی از کارآفرینان اصلا بدان 
توجه ندارند. انگار که این تیک باید خود به خود از آسمان 

فرود آید!
م��ا در روزنامه فرصت امروز اصلا میانه خوبی با دس��ت 
روی دس��ت گذاشتن نداریم. به همین خاطر در این مقاله 
س��عی کردیم برخی از مهمترین نکات از نقطه نظر تعامل 
میان شما و یوتیوب برای دریافت تیک آبی را زیر ذره بین 

ببریم. این شما و این هم مراحل دریافت تیک آبی.
اطمینانازآمادهبودنکانال

خیلی وقت ها کارآفرینان دنبال هدفی می روند که هنوز 
ب��رای آن آمادگی کامل را ندارند. این امر در مواقعی مثل 
دریافت تیک آبی بیش��تر از هر زم��ان دیگری خودش را 
نشان می دهد. خب یوتیوب در این رابطه برخی اصول اولیه 
را به روشنی با شما در میان گذاشته است. این یعنی مثلا 
باید حداقل صد هزار دنبال کننده داشته باشید وگرنه اصلا 

کانال تان جزو اولویت های دریافت تایید نخواهد بود. 
ش��اید فکر کنید تعداد دنبال کننده ب��الا بی نهایت زیاد 
است. خب راستش را بخواهید، ما هم با شما موافق هستیم. 
با این حال گوگل ش��یوه کار خاص خ��ودش را دارد. آنها 
دوست دارند مطمئن شوند کانالی که تیک تایید می گیرد، 
از همه نظر مطمئن است. بنابراین اگر هنوز به این میزان 
از دنبال کننده نرس��یده اید، بد نیست الکی خودتان را آزار 
ندهید. این امر می تواند برای ش��ما دردسرهای زیادی به 
همراه داش��ته و حتی اوضاع تان در ب��ازار را نیز بی نهایت 

دشوار سازد. 
نکته دیگری که اهمیت بسیار زیادی از نظر گوگل دارد، 
میزان اعتبار یک کانال در زمینه تولید محتوای اختصاصی 
است. به زبان خودمانی، شما قرار نیست صرفا محتوایی از 
دیگران کپی کرده و انتظار دریافت تایید داشته باشید. این 
امر از نظر گوگل نوعی تقلب محس��وب می شود. بنابراین 
طبیعی است که روی خوش به شما نشان نداده و کارتان 

به جاهای باریک بکشد. 
اگ��ر تا حالا دس��ت به تولید محت��وای اختصاصی برای 
کانال ت��ان نزده ای��د، از همی��ن حالا باید ب��ه دنبال تغییر 
ش��رایط باشید. این مسئله ای است که به شما برای تعامل 
با مخاطب کمک زیادی خواهد کرد. خب وقتی یک کانال 
محتوای خاص خودش را داش��ته باش��د، خیلی س��اده تر 
فرصت اثرگ��ذاری بر روی مخاطب را به دس��ت می آورد. 
این مس��ئله ای است که گاهی اوقات مورد بی توجهی قرار 
می گی��رد. البته در این رابطه وضعیت برندها بس��یار بهتر 
اس��ت. معمولا این اینفلوئنس��رها یا یوتیوبرهای شخصی 
هس��تند که کپی کاری را در س��طحی بسیار وسیع دنبال 

می کنند. 
آخرین مس��ئله ای که در این میان باید مورد توجه شما 
ق��رار گیرد، ایجاد یک پروفایل کامل و بدون نقص اس��ت. 
این یعنی شما علاوه بر عکس پروفایل، نیاز به توضیحات 
تکمیلی درباره خودتان هم دارید. این امر به ش��ما کمک 
می کند تا اثرگذاری تان بر روی مخاطب در سطحی بسیار 
باورنکردنی دنبال ش��ود. خب تا وقتی کاربران توضیحات 
دقیقی درباره ش��ما مش��اهده نکنند، اعتمادشان به کانال 
تان جلب نمی شود. این مسئله درباره یوتیوب نیز مصداق 
دارد. پ��س ت��ا زمانی که هنوز اعتمادت��ان به طرف مقابل 
کامل نشده است، نباید دست به کاری عجیب یا غیرقابل 
پیش بینی بزنید. این مس��ئله می تواند اوضاع تان را به طور 
کامل به هم ریخته و کارتان را نیز با چالش های اساس��ی 

رو به رو سازد. 
شروعثبتدرخواست

ح��الا که از نظر نکات ابتدایی اوضاع کانال تان خیلی بد 
نیست، می توانید کارتان برای ثبت درخواست را از همین 
حالا ش��روع کنید. این درخواس��ت بای��د از طریق کانال 
رسمی تان اعلام شده و به طور معمول چند روزی بررسی 
اطلاعات و همچنین اوضاع کانال تان طول می کشد. یادتان 

باشد، هرچه جزییات بیشتری در این مرحله درباره برندتان 
بدهید، کارتان بعدا ساده تر می شود. پس لازم نیست خیلی 

نگران شده یا حتی دستپاچه شوید. 
متاس��فانه برخ��ی از کارآفرینان در این مرحله س��عی 
می کنند با توضیحات عجیب و غریب درباره کانال یا کسب 
و کارش��ان نظر گوگل را جل��ب کنند. خب در این صورت 
باید از همین حالا نس��بت به پیامدهای وحش��تناک این 
تاکتیک به ش��ما اخطار دهیم. خب گ��وگل درباره اصالت 
کسب و کارها با کسی شوخی ندارد. پس اگر فکر کرده اید 
ب��ه این س��ادگی از کنارتان عبور خواهد کرد، س��خت در 
اش��تباهید. بهترین راهکار در ای��ن میان تلاش برای بیان 

واقعیت ها درباره کسب و کارتان است. 
اگر ش��ما ش��رایط مورد بحث در بخش قبلی را داشته 
باشید، دردسرهای زیادی برای دریافت تیک آبی نخواهید 
داش��ت. این امر می تواند کمی زمانبر ش��ود، اما در نهایت 
شما به هدف مورد نظرتان خواهید رسید. بد نیست در این 
بازه زمانی همیش��ه اطلاعات مربوط به برندتان را آپدیت 
کنید. به علاوه، اگر ایمیل یا پیامی از سوی گوگل دریافت 
کردید، باید به بهترین ش��کل ممکن ب��دان جواب دهید. 
سرعت عمل شما در این میان تعیین کنندگی بسیار زیادی 
خواهد داش��ت. پس تعارف را کنار گذاش��ته و هر طور که 

فکر می کنید، کنار گوگل باشید تا تیک تان را بگیرید. 
درخواستمجدددرصورتشکست

اگر به هر دلیلی گوگل درخواست تان برای دریافت تیک 
آب��ی را مورد بی توجهی قرار داد، بهتر اس��ت بعد از مدتی 
دوب��اره اقدام کنی��د. این امر می تواند ب��ه دلایل مختلفی 
روی دهد. مثلا ش��اید شما به تازگی حداقل شرایط مورد 
تایید برای رس��می شدن کانال تان را پیدا کرده باشید. در 
ای��ن صورت فرآیند تایید ش��ما از س��وی گوگل به خوبی 
همگام سازی نشده است. کمی صبر و درخواست دوباره در 

این میان احتمالا مشکل را حل می کند. 
نکته دیگری که در این میان باید مورد توجه ش��ما قرار 
گیرد، مربوط به مس��ئله اس��تفاده از شرایط نصفه و نیمه 
اس��ت. خب بس��یاری از کانال ها به خیال اینکه گوگل به 
راحتی گول می خورد، با شرایط نصفه و نیمه سراغ کسب 
تاییدیه می روند. در این ش��رایط اصلا بعید نیست گوگل 
یکهو کار شما را خراب کرده و برای مدت زمانی مشخص 
شما را از ثبت دوباره درخواست محروم کند. بنابراین باید 
حواس تان در رابطه با ثبت درخواست در رابطه با تیک آبی 

حسابی جمع باشد. 
اگر نظر ما را بخواهید، بد نیس��ت گاهی اوقات وضعیت 
کانال تان را با کانال هایی که تیک آبی دارند، مقایسه کنید. 
این امر شاید برای خودتان خیلی سخت یا حتی دردناک 
باش��د، اما اوضاع تان را به بهترین شکل نشان خواهد داد. 
در ای��ن صورت دیگر لازم نیس��ت دم به دقیقه دنبال متر 
و معیارهایی برای ارزیابی ش��رایط کانال تان باشید. ماجرا 

جالب شد، نه؟
یادتان باشد، ش��ما هرگز نباید تسلیم ش��وید. این کار 
می توانی��د اوضاع ت��ان ب��رای دریافت نظرات مثب��ت را با 
مشکلات زیادی رو به رو س��ازد. به همین خاطر ضروری 
است به طور جدی کارتان را دنبال کرده و در صورت نیاز 

از دیگران نیز کمک بگیرید. 
چطورتیکآبییوتیوبراحفظکنیم؟

اگر فکر کرده اید دریافت تیک آبی آخر ماجراست، باید 
حس��ابی ناامیدتان کنیم. شما در این میان نه تنها شرایط 
بس��یار ویژه ای دارید، بلکه اوضاع ت��ان از نقطه نظر تعامل 
با مخاطب هدف نیز در ش��رایط بس��یار سختی قرار دارد؛ 
چراکه گوگل گاهی اوقات به خاطر عملکرد نامناسب یک 
کانال یا حتی عدم فعالیتش به طور کلی تیک آبی را پس 
می گیرد. بنابراین شما باید حواس تان به جزییات عملکرد 
برند در این رابطه باشد وگرنه کلاه تان پس معرکه خواهد 

بود. 
تیک آبی یوتی��وب همانطور که نیازمند تلاش بس��یار 
برای دریافت در وهله نخست است، باید برای حفظش نیز 
برنامه ریزی ش��ود. وگرنه شما بعد از کلی سعی و تلاش به 
ساده ترین شکل ممکن تیک تان را از دست می دهید. ما در 
این بخش سعی می کنیم به شما یاد دهیم چطور تیک تان 

را به خوبی حفظ کرده و از دستش ندهید. 
رعایتشرایطوضوابطیوتیوب

وقتی ش��ما تیک آبی دریافت می کنید، نظارت یوتیوب 
بر روی ش��ما بیشتر از گذش��ته خواهد شد؛ چراکه تولید 

محتوای نامناس��ب در این مرحله از س��وی شما به مثابه 
شریک جرم بودن گوگل هم هست؛ چراکه به شما اعتماد 
ک��رده و اجازه تولید محتوا در قالب یک کانال رس��می را 
صادر کرده اس��ت. به همین خاطر م��ا در روزنامه فرصت 
ام��روز معتقدیم اوضاع برای کس��ب و کاره��ا در صورت 
دریافت تیک آبی حتی س��خت تر از گذش��ته خواهد شد. 
همین امر ما را به س��وی اس��تفاده از تی��ک مورد نظر در 

شرایط بسیار متفاوت کشانده است. 
بی تردید شرایط خاص یوتیوب برای تولید محتوا در خود 
این پلتفرم به خوبی اعلام ش��ده اس��ت، اما شما به عنوان 
یک کانال رس��می باید برخی از خط��وط قرمز را جدی تر 
بگیرید. مثلا تولید محتوای توهین آمیز حتی اگر در قالب 
شوخی هم باش��د، عواقب سنگینی برای ش��ما به همراه 
خواهد داش��ت. شاید برخورد تصادفی گوگل در این رابطه 
خطرها را بیشتر هم کرده باشد. به طوری که گوگل هیچ 
متر و معیار مشخصی برای وضعیت کسب و کارها در این 
رابطه تعریف نکرده است. همین امر مشکلات در رابطه با 
شوخی های ریسکی را بی نهایت افزایش داده است. اگر نظر 
ما را بخواهید، بهتر است به عنوان یک کارآفرین دوراندیش 

از همین ابتدا دور چنین نکاتی را خط بکشید. 
اسمکانالراتغییرندهید

برخ��ی از کارآفرین��ان ی��ا یوتیوبرها به مح��ض اینکه 
کانال ش��ان تیک آبی دریافت می کند، سراغ تغییر اسمش 
می روند. این کاری اس��ت که ریس��ک بالایی در زمینه از 
دست دادن تیک مورد نظر دارد؛ چراکه گوگل فکر می کند 
شما کانال را فروخته اید یا ماهیت فعالیت تان به طور کامل 
عوض شده است. بنابراین باید دوباره خودتان را به مخاطب 

اثبات کنید. 
بسیاری از کس��ب و کارها در بلندمدت به دنبال تغییر 
اسم برندشان هستند. این امر می تواند روی اسم کانال شان 
هم تاثیر بگذارد. درس��ت به همین خاطر م��ا در روزنامه 
فرصت امروز معتقدیم کس��ب و کارها اصلا نباید اسم شان 
را به این س��ادگی تغییر دهند. هرچه باشد، شما در طول 
زمان ش��هرت خوبی در رابطه ب��ا تعامل با مخاطب هدف 
پیدا کرده اید. اگر اس��م تان به طور ناگهانی تغییر کند، این 
رابطه با چالش های زیادی همراه خواهد شد. آن وقت شما 
می مانی��د و کلی اعتراض که راهی ب��رای برون رفت از آن 

ندارید. 
قبول دارم گاهی اوقات تغییر اس��م استراتژی بی نهایت 
جذابی به نظر می رسد، اما شما قرار نیست همیشه به آن 
تن دهید. پس س��عی کنید تا جای ممکن هنگام انتخاب 
اس��م کانال با دقت عمل کنید. این امر می تواند در آینده 
کاری تان اثرگذاری بسیار زیادی داشته باشد. ماجرا جالب 

شد، نه؟
یوتیوب فقط در صورتی که ش��ما از مدت ها قبل درباره 
تغییر اس��م کانال ت��ان به تیم فنی اط��لاع دهید، برخورد 
ملایمی با شما خواهد داش��ت. البته در این رابطه باید به 
آنها اطمینان دهید که حوزه کاری تان عوض نخواهد شد و 
همچنان همان محتوای قبلی را تولید می کنید. اینطوری 
دیگر از شر از دست دادن تیک آبی در امان خواهید بود. 

سخنپایانی
یوتی��وب یکی از فرصت های بس��یار خ��وب برای تولید 
محتوا و تعامل با مخاطب هدف محسوب می شود. بسیاری 
از کارآفرین��ان خیال می کنن��د در دنیای امروز همین که 
محتوایی هرچند دس��ت دوم در یوتیوب بارگذاری کنند، 
کارش��ان تا حدی راه می افتد. خب در این صورت بحث از 
تیک آبی کاملا بی مورد خواهد بود. با این حال اگر شما به 
طور جدی در زمینه تولید محتوا در یوتیوب فعال هستید، 

نکات این مقاله به افزایش اعتبارتان کمک می کند. 
م��ا در روزنامه فرصت امروز امیدواریم نکات مورد بحث 
در این مقاله کمکی هرچند کوچک به شما برای آشنایی 
ب��ا نکات کلیدی در زمینه دریافت تی��ک آبی در یوتیوب 
کرده باش��د. از اینجا به بعد شما دیگر باید خودتان دست 
به کار شده و س��عی و تلاش تان برای دریافت تیک مورد 
نظر را رقم بزنید. مثل همیش��ه اگر سوالی درباره مراحل 
این فرآیند داش��تید یا جایی به مشکل خوردید، همیشه 
می توانید روی ما حساب کنید. پس تعارف را کنار گذاشته 

و با ما در ارتباط باشید. 
منابع:

https://localiq.com/blog/how-to-get-
/verified-on-youtube

چطور در یوتیوب تیک آبی بگیریم؟


